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تعداد طرح های تحقیقاتی 
2 برابر شد

رئی��س هیات عامل ایمی��درو گفت: ما در نیمه 
اول امس��ال ۱۸ طرح تحقیقاتی داشته ایم که این 
میزان، دو برابر تعداد طرح هایی اس��ت که س��ال 
گذش��ته به آن پرداخته بودی��م. به گزارش فلزات 
آنلای��ن، خداداد غریب پ��ور اظهارکرد: س��ازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران در 
امس��ال در حوزه دانش، فعالیت های نسبتا خوبی 
داشته است و توانسته با دانشگاه های بزرگ کشور 
در تهران و استان ها نظیر دانشگاه صنعتی شریف، 
دانش��گاه تهران و دانش��گاه امیرکبیر، در راستای 
بومی س��ازی دانش فن��ی، قرارداده��ای مختلف 
هم��کاری منعقد کند. رئیس هیات عامل ایمیدرو 
در خص��وص محوری��ت و تمرکز پژوهش های این 
سازمان در امسال عنوان کرد: دو ویژگی اصلی در 
مورد پژوهش هایی که در امس��ال به آنها پرداخته 
ش��ده، وجود دارد؛ اول اینکه س��عی ما بر این بوده 
است تا پژوهش ها را تقاضامحور کنیم و دیگر اینکه 
تمرکز این پژوهش ها بر این مبنا قرار داده شده تا 
در راستای بومی سازی دانش در کشور تلاش شود. 
غریب پ��ور در خصوص میزان طرح های تحقیقاتی 
ارائه ش��ده در امسال نیز عنوان کرد: ما در سازمان 
توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران، 
در نیمه اول امس��ال ۱۸ طرح تحقیقاتی داشته ایم 
که این میزان، در مقایس��ه با تعداد طرح های ارائه 
ش��ده در سال گذش��ته، افزایش دو برابری داشته 
اس��ت. وی در خص��وص دیگر اقدام��ات ایمیدرو 
در ح��وزه دانش، یادآور ش��د: از دیگر فعالیت های 
م��ا در این راس��تا، برگزاری نمایش��گاه ایده های 
ارزش آفرین )اینوماین( اس��ت که توسط موسسه 
یونیدرو به انجام می رس��د. غریب پور در این مورد 
افزود: دومین جش��نواره اینوماین با هدف افزایش 
سهم اقتصاد دانش بنیان در بخش معدن و صنایع 
معدن��ی و تهیی��ج و ترغیب دانش��گاه و صنعت به 
ایده پ��ردازی برگ��زار می ش��ود. همچنین تجمیع 
نیازهای فناوران��ه بخش معدن و صنایع معدنی و 
نی��ز بهره گیری از ظرفیت های حمایتی موجود در 
دستگاه های اجرایی مرتبط، بخشی دیگر از اهداف 
این جش��نواره اس��ت. رئیس هیات عامل ایمیدرو 
فعالیت های استارت آپی با همکاری معاونت علمی 
ریاس��ت جمهوری را نیز از دیگ��ر برنامه های این 

سازمان در حوزه دانش عنوان کرد.
�رشد�2درصدی�تولید�گندله��

همچنین تولید گندله سنگ آهن به بیش از ۸.۱ 
میلیون تن رس��ید. این میزان تولید ۲درصد بیش 
از عملکرد س��ال گذشته و یک درصد بیش از رقم 

برنامه ریزی شده است.
مجموع فروش داخلی و صادراتی شرکت معدنی 
و صنعتی گل گهر نیز در مدت مورد بررسی، افزون 
ب��ر ۹.۵ میلیون تن بود که این میزان فروش، یک 
درصد بیشتر از عملکرد مدت مشابه سال گذشته 
اس��ت. در این میان فروش داخلی ۳.۵درصد رشد 

یافت و به ۸.۷ میلیون تن رسید.

 چادرملو سرمایه خود
 را به ۶۰۰۰ میلیارد 

تومان می رساند
هی��ات مدی��ره ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی 
چادرمل��و در جلس��ه اخیر خ��ود تصمیم گرفتند 
ک��ه افزای��ش س��رمایه تفویض ش��ده در مجمع 
فوق العاده ش��رکت را انجام داده و س��رمایه خود را 
 از ۴۴۰۰ میلی��ارد تومان به ۶۰۰۰ میلیارد تومان

 برسانند.
 به گزارش روزگار معدن، در اطلاعیه این شرکت 
آمده است: با عنایت به ماده ۳ دستورالعمل مراحل 
زمانی افزایش س��رمایه شرکت های ثبت شده نزد 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار مصوب ۱۷ مهر ۹۵ 
به اس��تحضار می رس��اند پی��رو تصمیمات مجمع 
عموم��ی فوق العاده م��ورخ ۲۹ بهمن ۹۷ مبنی بر 
تصویب افزای��ش ۱۰۰درصدی س��رمایه از مبلغ 
۳۳۵۰۰ میلی��ارد ریال ب��ه ۶۷۰۰۰ میلیارد ریال 
از محل مطالبات حال ش��ده س��هامداران و آورده 
نق��دی به منظور جبران مخارج انجام ش��ده بابت 
سرمایه گذاری ها، هیات مدیره در نظر دارد نسبت 
ب��ه انج��ام مرحل��ه دوم افزایش س��رمایه از مبلغ 
۴۴۰۰۰ میلی��ارد ریال ب��ه ۶۰۰۰۰ میلیارد ریال 
از محل مطالبات حال ش��ده س��هامداران و آورده 
نقدی به منظور جبران مخارج سرمایه گذاری های 
انجام شده و احداث و بهره برداری از معادن جدید 
و جبران مخارج مشارکت در افزایش سرمایه های 
ش��رکت های س��رمایه پذیر اقدام نماید. انجام این 
افزایش سرمایه منوط به موافقت سازمان بورس و 

اوراق بهادار است.
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روی خط خبر

مدیر مجتمع س��رب و روی مهدی آب��اد از ورود تجهیزات 
س��نگ شکن، آسیاب و فونداس��یون سرب و روی مهدی آباد 

به کشور خبر داد.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنای��ع معدنی ای��ران، امین صف��ری با بی��ان این مطلب 
گفت: آماده س��ازی معدن و احداث کارخانجات سرب و روی 
مهدی آباد به عنوان بزرگترین طرح س��رب و روی کشور طی 
۳ فاز برنامه ریزی ش��ده و فاز نخست آن، تا پایان سال ۹۹ به 

بهره برداری می رسد.
وی افزود: ظرفیت فاز نخس��ت این طرح، تولید ۲۰۰ هزار 

تن کنسانتره روی )با عیار ۳۵ درصد( است که اکنون بیش از 
۲۰ درصد پیشرفت دارد و پیش بینی می شود پیشرفت آن تا 

پایان امسال به ۳۵ درصد برسد.
مدیر مجتمع س��رب و روی مهدی آباد با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در فاز نخس��ت، تصریح کرد: در بخش احداث 
کارخانجات فرآوری، سیس��تم خردایش ش��امل سنگ شکن 
فکی، هیدروکن ها، س��رندها، الکتروموتورها و غیره مرتبط با 
فازهای اول و دوم توس��ط یکی از بهتری��ن برند های جهانی 

ساخته و وارد مجتمع شده است.
وی ادامه داد: همچنین، کل تجهیزات بخش آسیاب مربوط 

به فاز نخس��ت طرح به طور کامل وارد کشور شده و در حال 
انتقال به مجتمع است. درحال حاضر گیرباکس، همراه با تابلو 
ب��رق، لوله ه��ا، پلیت ها، تجهیزات فونداس��یون و غیره، وارد 

سایت شده و شل آسیاب نیز در مراحل ترخیص است.
صفری با اش��اره دیگر اقدامات ص��ورت گرفته برای احداث 
کارخان��ه ف��رآوری گفت: در بخ��ش فلوتاس��یون، تجهیزات 
مربوطه در حال ساخت بوده و در بخش زیرساخت نیز حدود 
۲۰ کیلومت��ر از خ��ط انتقال آب تکمیل ش��ده و تاکنون ۲۶ 

درصد پیشرفت داشته است.
مذکور )به میزان۳۰ هزارتن( در مراحل پایانی ساخت است.وی ادامه داد: تاسیسات بچینگ برای بتن ریزی کارخانجات 

مدیر مجتمع خبر داد: 

ورود تجهیزات سنگ شکن، آسیاب و فونداسیون سرب و روی مهدی آباد به کشور

رئیس هیات عامل ایمیدرو برای توس��عه چادرملو ۴ پیش��نهاد در زمینه اکتشاف و 
استخراج در عمق، امور زیست محیطی و طرح های توسعه ارائه کرد. به گزارش روابط 
عمومی س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران، خداداد غریب پور 
در جلس��ه کنترل مدیریت ایمیدرو با حضور ش��رکت های چادرملو، توسعه معادن و 
فل��زات و ف��ولاد مبارکه با بیان این مطلب اظهارکرد: مجتمع چادرملو با توجه به نیاز 
خود به منابع جدید س��نگ آهن در آینده، به س��مت اکتشاف و استخراج عمقی، حل 
مس��ائل زیس��ت محیطی معادن از طریق مسئولان اس��تانی و نیز همکاری اکتشافی 
با محدوده های تحت پوش��ش س��ازمان ها برود. وی افزود: همچنین، مجوز افزایش 

سرمایه به این شرکت برای اجرای طرح های توسعه ای داده شود. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه س��تاد زنجیره فولاد برای توس��عه متوازن 

این صنعت ضروری اس��ت، گفت: متاس��فانه تاکنون زنجیره ارزش را تعریف و اجرا 
نکرده ایم. فعالیت ها بیشتر جزیره ای بوده و استراتژی مدونی در این زمینه نداشته ایم.

 وی ادامه داد: در این زمینه نیز کمتر با هم مذاکره کرده ایم. شاید برگزاری جلسات 
به تصمیم گیری ها کمک کند.

کمترین�استفاده�از�تسهیلات���
عب��اس نعیم��ی، قائم مقام رئیس هیات عامل ایمیدرو در این جلس��ه با بیان اینکه 
همه ما )ایمیدرو و ش��رکت های مرتبط با آن( برای توس��عه کشور مسئولیم و در یک 
راس��تا قرار داریم، گفت: وقتی عملکرد ش��رکت ها بهبود یاب��د، عملکرد ایمیدرو نیز 
بهت��ر خواهد ش��د. وی افزود: بخ��ش معدن و صنایع معدنی کمترین اس��تفاده را از 
 تس��هیلات داشته و به سمت افزایش س��رمایه برای اجرای طرح های توسعه ای رفته

 است.
برنامه�های�تولید�و�توسعه�چادرملو��

محم��ود نوری��ان، مدیرعام��ل مجتم��ع معدن��ی و صنعت��ی چادرمل��و نی��ز در این 
جلس��ه ب��ه تش��ریح برنام��ه ای��ن ش��رکت در س��ال ۹۸ پرداخ��ت و گف��ت: در برنامه 
تولی��د امس��ال ش��رکت چادرمل��و، ۳ میلی��ون و ۷۰۰ ه��زار ت��ن گندله، ی��ک میلیون 
 و ۲۵۰ ه��زار ت��ن آه��ن اس��فنجی و یک میلیون تن ش��مش ف��ولاد پیش بینی ش��ده

 اس��ت.  وی افزود: طرح های توس��عه ای فعلی این ش��رکت شامل اکتش��افات مقدماتی 
و تفصیل��ی آنومال��ی دی ۱۹، اح��داث نی��روگاه خورش��یدی ب��ه ظرفی��ت ۱۰ مگاوات 
 اس��ت. اح��داث گندله س��ازی جدید به ظرفی��ت ۴ میلیون ت��ن، ج��زو برنامه های آتی

 است.

۴ پیشنهاد ایمیدرو برای توسعه چادرملو

 محبوبه ناطق: 
آلومینیوم جنوب که میوه دوران برجام به شمار 

می رود، در آستانه چیدن و بهره برداری است.
ب��ه گزارش روزگار معدن، کل س��رمایه گذاری 
ای��ن طرح بی��ش از ی��ک میلیارد دلار اس��ت و 
اشتغالزایی مس��تقیم این کارخانه به ۱۲۰۰ نفر 

می رسد. 
با بهره برداری از فاز نخست کارخانه آلومینیوم 
جنوب، این کارخانه تا پایان س��ال ۹۸ با ظرفیت 
۱۰۰ه��زار ت��ن از مجم��وع ۳۰۰هزار ت��ن وارد 
مدار تولید می ش��ود. دیگ های فاز نخس��ت این 
مجموع��ه۳۰۰ هزار تنی به مرور وارد مدار تولید 
می ش��ود و در سال ۹۹ به ظرفیت کامل می رسد 
و در نهایت س��الکو با تکمیل کل فازهای خود به 
ظرفیت یک میلیون تنی می رس��د و بزرگ ترین 

واحد تولیدی آلومینیوم کشور می شود.
گفتنی است شرکت مجتمع صنایع آلومینیوم 
جنوب )س��الکو( در س��ال ۲۰۰۳ می��لادی در 
راس��تای اهداف توسعه صنایع انرژی بر و با هدف 
صادرات، رفع فقر، افزایش اش��تغال و اس��تفاده 
بهینه از منابع عظیم گازی کشور در منطقه ویژه 

صنایع انرژی بر لامرد استان فارس ایجاد شد. 
چش��م انداز ای��ن ش��رکت تبدی��ل ش��دن به 
بزرگ ترین تولید کننده آلومینیوم در کشور و قرار 
گرفت��ن در جمع ۴ تولید کنن��ده برتر آلومینیوم 
در خاورمیان��ه از طری��ق توس��عه ظرفیت تولید 
آلومینیوم به منظور ایجاد ارزش افزوده در بخش 

انرژی و دسترسی به بازارهای صادراتی است.
آلومینیوم جنوب یکی از کامل ترین واحدهای 
تولی��د ش��مش آلومینی��وم اس��ت و از بهترین 
فناوری های روز دنیا به��ره می برد، به نحوی که 
توانسته بالاترین استانداردهای بین المللی تولید 

دنیا را در امر حفظ محیط زیست به دست آورد.
همه�چیز�آماده�است��

باتوجه ب��ه افزایش میزان 
مصرف آلومینیوم در دنیا، 
و  آین��ده  کارشناس��ان 
چش��م انداز این صنعت را 
ارزیاب��ی  خ��وب  بس��یار 
می کنن��د و معتقدند روند 

نرخ این فلز نیز صعودی است.
عباس نعیم��ی، قائم مقام ایمیدرو در گفت وگو 

ب��ا روزگار معدن ب��ر این موض��وع تاکید کرد و 
گفت: آلومینیوم جنوب ش��رکتی است که بعد از 
برج��ام عملیات اجرایی  آن آغاز ش��د و با همت 
مدیران قبلی و فعلی و سرمایه گذاران آن امسال 
با ۱.۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری به بهره برداری 
می رسد. وی با اشاره به اینکه این شرکت جایگاه 
فولاد مبارکه در بین فولادی ها را در بین صنایع 
آلومینیوم کشور خواهد داشت، افزود: آلومینیوم 
جنوب به تنهایی ۴۰ درصد آلومینیوم کش��ور را 
تولید خواهد کرد و به تولید بیش از یک میلیون 
تن شمش آلومینیوم در طرح های توسعه ای خود 
خواه��د رس��ید. وی با بیان اینک��ه این طرح در 
انتظار بهره برداری رس��می است، ادامه داد: همه 
چیز آماده اس��ت و تنها منتظریم تا دفتر ریاست 
جمهوری زمانی را برای افتتاح رسمی این پروژه 

تعیین کند. 
وی ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه در آلومینیوم جنوب 
۴۹ درصد س��رمایه گذاری ازسوی ایمیدرو و ۵۱ 
درصد ازسوی شرکت سرمایه گذاری غدیر انجام 
ش��ده، تصریح ک��رد: با زحماتی ک��ه مدیرعامل 
شرکت سالکو برای راه اندازی و سرعت بخشیدن 
به این روند داش��تند و همچنین زحمات فراوانی 
ک��ه مدیرعامل قبلی کش��یده بودند این طرح به 
س��رانجام رس��ید. قائم مقام ایمی��درو در بخش 
دیگری از س��خنانش با بیان اینکه اگر اقدامات و 
تصمیمات بجای آقای طاهرپور نبود این طرح به 
این زودی به بهره برداری نمی رسید گفت: ایشان 
توانست شرکت سرمایه گذاری غدیر را متقاعد به 
سرعت بخش��یدن به این پروژه و پرداخت س��هم 

خود در این سرمایه گذاری کند. 
گفتنی اس��ت در حال  حاضر شهریار طاهرپور 
که پیش از این در شرکت های آلومینیومی نظیر 
ایرالکو، المهدی و در دوره ای ریاس��ت س��ازمان 
توس��عه ای ای��درو را بر عهده داش��ته، مدیرعامل 
آلومینیوم جنوب اس��ت. به نظر می رسد با آمدن 

طاهرپور به سالکو روند پیشرفت، سرعت بیشتری 
گرفته و به زودی ش��اهد افتتاح رسمی این پروژه 

بزرگ ملی ازسوی رئیس جمهوری باشیم.
دو�دی�گ�آلومینیوم�جنوب�روش�ن���
شد

اکبر ت��رکان، رئیس هیات 
جنوب  آلومینیوم  مدی��ره 
نی��ز در گفت وگو با روزگار 
مراحل  آخری��ن  از  معدن 
پروژه  فیزیکی  پیش��رفت 
س��خن  جنوب  آلومینیوم 
گف��ت و افزود: آلومینیوم جن��وب با کمی تاخیر 

نسبت به برنامه در آستانه بهره برداری است.
وی اف��زود: در هفته جاری در مرحله نخس��ت 
ابتدا دو دیگ، س��پس۱۰ دی��گ و بعد از آن ۴۰ 
دیگ تا ۸۶ دیگ در س��الن شماره یک را روشن 
می کنیم و بعد از آن سالن های شماره ۲ و ۳ که 
آنها نیز هر ک��دام ۸۶ دیگ دارند به بهره برداری 
می رس��ند. جمع دیگ های س��ه س��الن به ۲۵۸ 
دیگ خواهد رس��ید تا فاز نخست بهره برداری از 
آلومینیوم جنوب به ظرفیت ۳۰۰ هزار تن کامل 

شود. 
رئیس هیات مدیره آلومینیوم جنوب با اش��اره 
به تولید واحدهای آلومینیوم جنوب کشور گفت: 
در ح��ال  حاضر ظرفیت تولید المهدی ۱۱۰هزار 
تن، هرم��زآل ۱۴۰هزار تن، ایرالکو ۱۰۰هزار تن 
و جاجرم ۴۰ هزار تن شمش آلومینیوم است که 
با بهره برداری از فاز نخست آلومینیوم جنوب کل 
تولید آلومینیوم کش��ور به حدود ۸۰۰ هزار تن 

خواهد رسید.
ترکان در بخش دیگری از سخنانش اظهار کرد: 
آلومینیوم یک صنعت مفید برای کش��ور به شمار 
می رود، به این دلیل که ایران دارای انرژی ارزانی 
است و می تواند آن را با ارزش افزوده بسیار خوبی 
صادر کن��د؛ تولید هر کیل��و آلومینیوم افزون بر 

۱۳.۵ کیلووات ساعت برق مصرف می کند و برق 
باتوجه به اینکه نیمی از نرخ تمام شده آلومینیوم 
اس��ت به واس��طه گاز موجود ارزان ایران به صرفه 
تولید می ش��ود. گفتنی است نرخ برق صنایع به 
ازای هر کیلووات س��اعت ۷۰ تومان اس��ت. وی 
افزود: نرخ هر کیلووات ساعت برق در اروپا دم در 
کارخانه ۱۵ سنت است که برای مصرف کننده تا 
۲۲ سنت هم تمام می شود. اکنون با احتساب هر 
سنت ۱۳۰ تومان حساب کنید چقدر با نرخ برق 

صنایع ما تفاوت دارد. 
رئی��س هی��ات مدی��ره آلومینی��وم جنوب در 
ادامه به برنامه های توس��عه ای این شرکت اشاره 
و تاکید کرد: برنامه توس��عه ای این شرکت تولید 
یک میلیون تن آلومینیوم در س��ال است که در 
۲ فاز دیگر محقق خواهد ش��د. در کنار آن یک 
بندر اختصاصی مواد معدنی به نام بندر پارسیان 
ازسوی ایمیدرو در دست احداث است که اسکله 
۵ آن ب��ه آلومینیوم جنوب اختص��اص دارد و از 
زمان مدیریت آقای دکتر کرباس��یان در ایمیدرو 
آغاز ش��د و در زمان مدیری��ت آقای غریب پور به 
خوب��ی ادامه یافته اس��ت. ج��ا دارد در اینجا از 
زحمات آق��ای غریب پور و حمایت های ایش��ان 
تش��کر کنم زیرا برای این پ��روژه که برای مدتی 
دچار وقفه شده بود ۲۰۰ میلیارد تومان از بانک 
تسهیلات گرفت و به س��ازنده بندر پارسیان که 
ق��رارگاه خاتم الانبیا بود داد ت��ا احداث این بندر 
سرعت گیرد. این بندر در گام نخست به واردات 
پ��ودر آلومین��ا اختصاص خواهد یاف��ت اما برای 
س��ایر فلزات نیز دارای اس��کله هایی است که در 
برنامه های توسعه ای بعدی این بندر باید تکمیل 
شود. رئیس هیات مدیره آلومینیوم جنوب درباره 
دلایل تاخیر چندباره در افتتاح آلومینیوم جنوب 
گفت: دلایل مختلفی بر این امر مترتب است که 
نخس��تین آن به تاخیر چینی ه��ا در اجرای این 
پروژه بازمی گردد. آنها نتوانس��تند در زمان مقرر 
ال سی شان را باز کنند و تحریم ها آغاز شد، با این 
حال ما پول را به حس��اب آنها ریخته ایم و فقط 
به دلیل مش��کلات نقل و انتق��ال پول نمی توانند 
آن را برداش��ت کنند اما دارند کارش��ان را انجام 
می دهند. ترکان ادام��ه داد: البته دلایل دیگری 
ه��م ب��ود؛ ازجمله مش��کلات گمرکات کش��ور 
که اع��لام کردند رایانه های ما بندر پارس��یان را 

شناس��ایی نمی کنند و نمی توانند اجازه ترخیص 
تجهی��زات مورد نیاز ش��رکت را بدهن��د. در این 
راس��تا ۳ م��اه معطل ثب��ت بندر پارس��یان در 
فایل مبادی ورودی گمرک ش��دیم تا تجهیزات 

ترخیص و از کشتی تخلیه شد.
وی درب��اره تامین مواد اولیه آلومینیوم جنوب 
گفت: ما بخش عم��ده ای از پودر آلومینای مورد 
نیاز خود را وارد می کنیم و مقداری هم از جاجرم 
خریداری کردیم اما در منطقه ویژه لامرد پروژه 
تولی��د پودر آلومینا ازس��وی ایمیدرو در دس��ت 
مطالعه و اقدام و قرار اس��ت با بوکسیت وارداتی 
از گینه، پودر آلومینا به ظرفیت یک میلیون تن 
تولید شود. از آنجا که هر کیلو شمش آلومینیوم 
به ۲ کیلو پودر آلومین��ا نیاز دارد نیاز واحدهای 
آلومینیومی کش��ور به این ماده ۱.۵ میلیون تن 
است.  ترکان ادامه داد: تولید پودر آلومینا بسیار 
سودآور است؛ چنانکه هر کیلو بوکسیت که ماده 
اولیه پودر آلومینا اس��ت ۳۰ دلار قیمت دارد اما 
ه��ر تن پودر آلومین��ا ۴۰۰ دلار ارزش دارد. اگر 
هر ۲.۵ تن بوکس��یت یک تن پودر آلومینا بدهد 
نرخ تمام ش��ده پودر آلومینا ۷۵ دلار می ش��ود، 
در حال��ی ک��ه ۴۰۰ دلار ارزش دارد. برای اینکه 
تولی��د آلومینی��وم ای��ران در قیاس ب��ا رقیبان 
جهانی اش ارزان تر تمام شود نیازمند این هستیم 
که پودر آلومین��ا را وارد نکنیم بلکه خودمان در 
داخ��ل آن را تولید کنیم. از آنجا که برای احداث 
آلومینی��وم جن��وب ی��ک میلی��ارد دلار برابر با 
۸۵درصد سرمایه گذاری انجام شده در این پروژه 
استقراض و فاینانس و تنها ۱۵ درصد آن از محل 
درآمدهای داخلی کشور است و باید پس بدهیم 

باید سود خوبی هم داشته باشیم. 
ش��رکت  و  ایمی��درو  ک��رد:  اظه��ار  ت��رکان 
س��رمایه گذاری غدی��ر ه��ر دو به خوب��ی در این 
پ��روژه همراهی کردند. وی درباره نقش مدیریت 
مدیرعامل فعلی در روند اجرای این پروژه گفت: 
زحم��ات زی��ادی در دوره مدیریت قبلی و فعلی 
ای��ن مجموعه کش��یده ش��ده و مدیریت فعلی 
آلومینی��وم جنوب از ابتدا ب��ا این پروژه همراهی 
کردن��د و تنها در یک مقطع به مجلس ش��ورای 
اسلامی رفتند و دوباره به این شرکت بازگشتند 
و از ابتدا نیز با مدیریت قبلی و عضو هیات رئیسه 
فعلی این شرکت همراهی و همکاری داشته اند. 

اکبر ترکان: تولید پودر آلومینا بسیار سودآور است؛ 
چنانکه هر کیلو بوکسیت که ماده اولیه پودر آلومینا 

است ۳۰ دلار نرخ دارد اما هر تن پودر آلومینا ۴۰۰ 
دلار ارزش دارد

فصل چیدن میوه برجام در لامرد است
آلومینیوم�جنوب�به�زودی�با�حضور�رئیس�جمهوری�راه�اندازی�می�شود
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مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای قزوین گفت: بر اس��اس 
مشاهدات، سالانه ۱۰ تا ۱۷ سانتی متر از دشت قزوین نشست 
می کند که اگر این فرونشس��ت به صورت گس��ل اتفاق بیفتد 

دشت قزوین از بین خواهد رفت.
یدالله ملک��ی، مدیرعامل ش��رکت آب منطق��ه ای قزوین، 
در اختتامی��ه طرح »داناب«، اظهار ک��رد: وقتی به آبخوان ها 
می نگریم مشاهده می کنیم که اغلب آبخوان ها در اثر مصرف 
بیش ازحد خالی ش��ده اند، در آبخوان دشت قزوین هم شاهد 
کاه��ش میزان ذخایر هس��تیم، در حقیقت می توان گفت که 

کفگیرمان به دیگ خورده است.
به گزارش ایس��نا، وی ادامه داد: ایران یکی از کش��ورهای 
پرمصرف به ش��مار م��ی رود و چندین براب��ر دنیا آب مصرف 
می کند؛ وزارت نیرو با مش��اهده کاهش س��طح آبخوان ها در 
دهه گذشته برای نجات آب طرح های مختلفی را برنامه ریزی 

و اجرا کرده است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قزوین با تاکید بر اینکه اگر 

بهره برداران را با خود هم��راه نکنیم در اجرای طرح ها موفق 
نخواهیم بود، تصریح کرد: در طرح های اجرا ش��ده مشارکت 
بهره ب��رداران را در اولویت قرار دادیم و در این زمینه اقدامات 

مؤثر و خوبی ایجاد شده است.
وی عنوان کرد: وزارت نیرو برای تمامی دش��ت های کشور 
میزان آب قابل برنامه ریزی را اعلام و به اس��تان ها ابلاغ کرده 
اس��ت، طبق این اعلام میزان برداش��ت آب ه��ای زیرزمینی، 
س��طحی، کش��اورزی و شرب مشخص شده اس��ت که میزان 
برداشت مجاز آب برای بخش کشاورزی از دشت قزوین ۸۷۰ 
میلیون مترمکعب است، متاس��فانه درحال حاضر ۱میلیارد و 
۵۰۰ میلیون مترمکعب آب برای بخش کش��اورزی از دشت 

قزوین برداشت می شود که دو برابر حد مجاز است.
ملک��ی با اعلام اینکه به دلیل برداش��ت بیش ازحد از منابع 
زیرزمینی شاهد فرونشست دش��ت قزوین هستیم، گفت: بر 
اساس مشاهدات سالانه ۱۰ تا ۱۷ سانتی متر از دشت قزوین 
نشس��ت می کند که اگر این فرونشست به صورت گسل اتفاق 

بیفتد دشت قزوین از بین خواهد رفت. وی اشاره کرد: برخی 
از اقدامات قهری ازجمله بستن چاه ها، نصب کنتور هوشمند 
و آبیاری تحت فش��ار اقداماتی انجام ش��ده است ولی اثر مهم 
مربوط به بهره برداران است و با توجه به اینکه بیشترین میزان 
مصرف آب به بخش کشاورزی اختصاص دارد اقدامات را روی 
ای��ن بخش متمرکز کردیم چون هر کش��اورز برای هر هکتار 
سطح زیرکشت بالغ بر ۱۰ هزار مترمکعب آب مصرف می کند 
که این رقم دو برابر استانداردها است. مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای قزوین تصریح کرد: اداره آب و فاضلاب برای مصرف 
آب شرب، فرهنگ سازی و آموزش مشترکان را در دستور کار 
خود قرار داد، در همین راس��تا آموزش را از مدارس اس��تان 
آغاز کردیم و ۵۰ هزار نفر در مقطع متوس��طه تحت آموزش 
قرار گرفتند. وی گفت: ش��ش س��ال از اجرای طرح داناب در 
م��دارس می گذرد و نتایج خوب��ی از آن دریافت کردیم چون 
در این طرح دبیران آموزش وپرورش معلومات را از مش��اوران 
آب منطقه ای دریافت کرده و به دانش آموزان منتقل کردند. 

ملکی اع��لام کرد: در طرح دان��اب ۹۸-۹۷ بالغ بر هزار اثر از 
دان��ش آموزان دریافت کردیم و در حقیقت می توانیم بگوییم 
کارشناس��ان داوری از تعداد آثار رسیده متعجب بودند و کار 
برایشان دش��وار شده بود. مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای 
قزوی��ن در پای��ان گف��ت: در تلاش هس��تیم نق��اط ضعف و 
 قوت این طرح احصا ش��ود ت��ا در طرح های آتی آن را اصلاح

 کنیم.

دشتقزوینسالانه۱۷سانتیمترنشستمیکند
مدیرعاملشرکتآبمنطقهایقزوین:

ایمیدروبهدنبال
دوریازخامفروشی

وقتی بر اساس آمارها به رشد ظرفیت فولاد، آهن 
اس��فنجی و گندله پی  می بریم متوجه می شویم که 
ظرفیت این مواد معدنی در کش��ور به شدت افزایش 
پیداکرده است. به این ترتیب رشد تولید در این حوزه 
نس��بت به سال قبل افزایش دو برابری داشته است. 
امس��ال هم پیش بینی می ش��ود ظرفیت در شمش 
فولاد را افزایش دهیم و متناس��ب با آن در گندله و 
آهن اس��فنجی هم ظرفیت سازی خوبی را بتوانیم به 
عمل برسانیم. در این روند ایمیدرو سعی کرده   است 
ب��ه ایجاد ارزش افزوده کمک کرده و از صادرات مواد 
معدنی خام جلوگیری کند.  نگاه کلی برای اینکه به 
سمت ارزش افزوده صنعتی و معدنی پیش برویم این 
است که از خام فروشی دوری کنیم. جلوگیری از خام 
فروشی، زمینه هایی را برای رشد صنایع مادر در جهت 
رونق اقتصادی و توسعه فراهم می کند. خوشبختانه 
این مهم از سوی ایمیدرو و دیگر مسئولان با جدیت 
پیگیری می شود. دراین بین برخی مواد معدنی وجود 
دارند که ما هنوز نتوانس��ته ایم صنایع پایین دس��ت 
آنها را فعال و از آنها استفاده کنیم. بنابراین در مورد 
خام فروشی می توانیم بگوییم آن بخش از مواد معدنی 
ک��ه قابلیت فرآوری یا تبدیل ب��ه ارزش افزوده بالاتر 
در کش��ور ندارند را صادر می کنی��م. درباره عوارض 
۲۵درص��دی نیز مطرح می ش��ود که یکی از اهداف، 
دوری از خام فروشی است. آمار تولید نشان می دهد 
ک��ه کمبود کنس��انتره در کش��ور، تولی��د گندله را 
مق��داری کاه��ش داده اس��ت. به این ترتیب موضوع 
تامین کنسانتره موردنیاز آنها مسئله دار شده است؛ 
بنابراین چنین عوارضی منطق خاص خود را دارد. 

حفاریعاملفرونشست
زمینهایاهواز

نماینده خوزس��تان در ش��ورای عالی اس��تان ها 
گفت: حفاری های مداوم عامل فرونشس��ت زمین 
بود. به گزارش ایلنا، س��ید محسن موسوی زاده با 
اشاره به فرونشست خیابان های سطح شهرستان 
اهواز ب��ا توجه به بارندگی های اخی��ر، اظهارکرد: 
متاس��فانه حفاری هایی که توس��ط سازمان آب و 
فاضلاب در بس��یاری از مناطق شهرس��تان اهواز 
به دلیل مش��کلات زیرس��اخت های فاضلاب این 
شهرس��تان انجام ش��ده، هنوز ترمیم نشده اند که 
با بارندگی های اخیر وضعیت بس��یار ناجوری پیدا 

کرده است.
 وی افزود: بیش از ۲۰۰ نقطه شهرس��تان اهواز 
از جمل��ه مناطق مح��روم و حاش��یه ای تا مراکز 
ش��هری از جمله کیانپارس، چمران و پاداد جهت 
تعمیر و تعویض لوله های فاضلاب حفاری شده اند 
و هنوز بس��یاری از آنها بعد از اقدامات تعمیراتی 
آس��فالت نشده اند. موسوی زاده ادامه داد: با توجه 
به دستور رهبر معظم انقلاب و تاکیدات استاندار 
خوزستان آبفای خوزس��تان به سرعت پروژه های 
تعمیرات زیر ساختی فاضلاب را آغاز کرد و هنوز 
فرص��ت نکرده اند که س��طح خیابان ه��ا را بعد از 
حفاری آس��فالت کنند. این حفاری ها در برخی از 
مناطق تا عمق ۵ الی ۶ متر نیز بوده است که بعد 
از اتمام لوله گذاری ها آنها با خاک پوش��یده شده 
ولی هنوز آسفالت نشده با شروع بارندگی ها و نبود 
سیس��تم جمع آوری آب های سطحی این آب ها 
در مج��اری فاضلاب ه��ا جمع می ش��ود که باعث 
فرونشست زمین می ش��ود. نماینده خوزستان در 
شورای عالی اس��تان ها عنوان کرد: روز گذشته در 
منطقه پردیس که حفاری های زیادی انجام شده 
به دلیل فرونشس��ت زمین یک وانت کامل داخل 
زمین فرو رفت. بارندگی های س��یلابی که طی ۲ 
روز گذش��ته در خوزستان بارید باعث فرونشست 
بس��یاری از مناطق این شهرستان شد. وی گفت: 
متاس��فانه تمامی آس��فالت ها نیز به دلیل حفاری 
و بارندگی های��ی ک��ه در عمق آنها م��ی رود دچار 
تخریب شده اند وضعیت شهر کاملا به هم ریخته 
و متاس��فانه در ترمی��م نهایی لول��ه گذاری های 
فاضلاب در س��طح خیابان های اهواز تعلل صورت 

می گیرد.

سمیه خلوصی
 مدیر برنامه ریزی ایمیدرو

دبیر انجمن س��نگ در مورد افزای��ش ۹۰درصدی حقوق 
دولتی در بودجه س��ال ۹۹ گفت: در بررسی و ارزیابی تمام 
کشورهای دنیا اعم از پیشرفته یا غیرپیشرفته، حقوق دولتی 
زیر ۵ درصد است اما متاسفانه در ایران نگاه مجلس و دولت 

به بخش معدن در راستای تامین منابع مالی است.
ب��ه گزارش اقتصادآنلاین، احمد ش��ریفی افزود: در قانون 
معادن به این موضوع اشاره شده است که حقوق دولتی باید 
در موارد مختلف ب��ه چرخه ارزش، صنعت و معدن برگردد 
و در راستای توسعه صادرات، تامین زیرساخت ها و اکتشاف 

هزینه شود. او شرایط دولت را به لحاظ مالی دارای مشکلات 
بس��یار دانست و گفت: دولت س��عی می کند از هر نقطه ای 
کمبود مناب��ع مالی خود را جبران کند که باعث می ش��ود 
بخش معدنی که مولد اس��ت، در چنین شرایطی غیر فعال 
 ش��ود. مانند سنگ های تزیینی که از ۲۰هزار معدن موجود 
آن کمتر از هزار معدن فعالیت دارند که البته با تمام ظرفیت 
هم کار نمی کنن��د. دبیر انجمن س��نگ های تزیینی افزود: 
ظرفیت تولید ما ۳۰میلیون تن اس��ت ک��ه فقط ۹ میلیون 
تن استخراج می شود و این نشان دهنده این است که بخش 

صنعت و معدن ما بیمار اس��ت. متاس��فانه به جای کمک به 
این بیم��ار، با تزریق آمپول ه��وا کار آن را راحت می کنند. 
وی سیاس��ت و نگاه دولت ب��ه بخش تولید و معدن را کاملا 
غیرکارشناس��ی خواند و گفت: واقعا جای تاسف دارد که در 
چنین موضوع��ات مهمی با بخش خصوص��ی و نمایندگان 
انجمن ها وتشکل های تخصصی مش��ورت نمی کنند، با این 
ک��ه در قانون رف��ع موانع تولید به صراح��ت به این موضوع 
اشاره شده اس��ت. ش��ریفی افزود: دولت در راستای تامین 
مناب��ع مالی خود بودجه ای را درنظ��ر می گیرد که این نگاه 

به بخش معدن و فرآوری لطم��ه وارد می کند. دبیر انجمن 
س��نگ با واکنش به گفته مسئولان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت که تشکل ها و انجمن ها از افزایش ۹۰درصدی حقوق 
دولت��ی آگاه بودند، بیان کرد: این گفت��ه کاملا خلاف واقع 
است و هیچ یک از تشکل ها در این جلسه حضور نداشتند و 
موافق این موضوع نبوده و نیس��تند. به این ترتیب در تلاش 
هس��تیم نامه ای تهیه و به امضا تم��ام فعالان و انجمن های 
تخصصی برسانیم که اعلام کنیم این افزایش بیش از حدی 

بهره مالکانه معادن خلاف توسعه بخش معدن است.

بهرهمالکانهمعادنبایدبهچرخهصنعتومعدنبازگردد

 منیر حضوری: 
کسب وکار استارت آپی و دانش بنیانی معمولا 
به فعالیتی گفته می شود که برپایه فناوری های 
نوین ش��کل می گیرد. دانش بنیان ها معمولا در 
جس��ت وجوی یک مدل کس��ب وکار ک��ه قابل 
تکرار و مقیاس پذیر باش��د، هستند. با توجه به 
اینکه مع��ادن از روش های س��نتی و در برخی 
موارد قدیمی استفاده می کنند توجه به جوانان 
خلاق، ش��رکت های دانش بنیان و پژوهش های 
معدن��ی اهمی��ت حیات��ی دارد. روزگار مع��دن 
درباره این موضوع که چقدر دانش بنیان ها مهم 
هستند و چقدر در کش��ور به آنها بها می دهیم 

با کارشناسان این حوزه گفت وگو کرده است. 
دس�ت�به�پوشش�ریسک�استارت�آپ�ها����

می�زنیم
فری��د دهقانی، مدیرعامل 
بیم��ه  صن��دوق 
ی  ر ا یه گذ ما س��ر
فعالیت های معدنی بابیان 
اینکه توسعه بخش معدن 
از توس��عه فن��اوری  عبور 
می کن��د، اظه��ار کرد: اگ��ر در این مس��یر گام 

برنداریم عملا حرکت میرا خواهد بود.
او ادام��ه داد: صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری 
مدت زمانی اس��ت که یک س��ری کارکردها را 
ب��ه فعالیت خود اضافه کرده اس��ت تا در جهت 
رش��د دانش بنیان ها حرکت کند. بررسی کردیم 
در شرایط فعلی رسوب فناوری در بخش معدن 
در ایران بس��یار ضعیف است و معدنکاری ایران 
سنتی اس��ت. این در حالی اس��ت که اگر وارد 

فض��ای رقابتی ش��ویم ب��ا توجه ب��ه اینکه نرخ 
تمام شده ما بالا است در قیمت ها عملا شکست 
می خوریم. بنابراین ما باید به رسوب فناوری در 
بخش مع��دن بپردازیم که بخش��ی از این مهم 
از کانال ش��تاب دهنده ها و اس��تارت آپ  ها عبور 

می کند. 
مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت های معدن��ی درباره اقدامات صندوق در 
جهت رش��د اس��تارت آپ  ها گفت: در این رابطه 
ما با معاونت علمی-فناوری ریاست جمهوری و 
استارت آپ  ها تعامل برقرار کرده ایم. قصد داریم 
برای سرمایه گذاری معدنکاران در استارت آپ  ها 
دست به پوشش ریسک بزنیم. فرمولی طراحی 
کرده ایم برای اینکه بتوانیم دو بخش معدنکاری 
به عن��وان  اس��تارت آپ   و  متقاض��ی  به عن��وان 

تولید کننده ایده را باهم مرتبط کنیم.
دهقانی ادامه داد: در این روند مشکلی توسط 
معدنکار مطرح می شود که بهره وری او را کاهش 

می دهد اما ممکن است یک ایده پرداز بتواند به 
 ح��ل آن کمک کند. صندوق مطرح می کند که 
معدن��کار پول را پرداخت کن��د تا ایده پرداز کار 
کند و اگر ایده ای مطرح نش��د و کار آن شرکت 
استارت آپی به نتیجه نرسید ما به عنوان صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی بخش 
اعظ��م هزینه را به معدن��کار پرداخت می کنیم. 
در این ش��رایط هم از خلق ایده جدید حمایت 
می کنیم و هم کم��ک می کنیم که یک ایده به 

تجاری سازی برسد. 
مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدن��ی در پاس��خ به این س��وال 
که معادن چق��در به ش��رکت های دانش بنیان 
نی��از دارن��د، گفت: آنچه به ذهن می رس��د و از 
قدیمی ها و مهندس��ان بخش معدن می ش��نوم 
این است که معدنکاری ما نسبت به کشورهای 
معدن خیز توسعه یافته به شدت فاصله گرفته و 
درواقع فاصله فناوری زیادی دارد. بنابراین برای 

اینکه با معدن��کاری دنیا رقابت کنیم عملا باید 
یا از استارت آپ  های داخلی کشور حمایت کنیم 
یا با شرکت های پیشرو در فناوری ارتباط برقرار 

کنیم. 
او تاکید کرد: برای اینکه این اتفاق در کش��ور 
بیفت��د، مجبور هس��تیم به اس��تفاده از فناوری 
روز در بخ��ش معدن به ویژه فناوری هایی که در 
ح��وزه ای آی تی وج��ود دارد و منجر به افزایش 
به��ره وری و کاهش هزینه های تولید می ش��ود، 
اهمی��ت بدهی��م. ب��ه همین خاط��ر حمایت از 
اس��تارت آپ  ها نوعی حمایت از توس��عه بخش 

معدن در شرایط حاضر تلقی می شود.
اهمیت�تولید�سفرای�بخش�معدن���

مجری  عظیمی،  سیدرضا 
طرح احیا، فعال س��ازی و 
مع��ادن  توس��عه 
درب��اره  کوچک مقی��اس 
اس��تارت آپ  ها  اهمی��ت 
ش��امل  اینه��ا  گف��ت: 
مجموعه فعالیت هایی هس��تند که تکرارپذیر و 
مقیاس پذیرن��د. مهم تری��ن عام��ل برای رش��د 
اس��تارت آپ  ها و ض��رورت آن اطلاع رس��انی و 
ارتباط با توس��عه جامعه معدنی است. این مهم 
توج��ه  م��ورد  توس��عه یافته  کش��ورهای  در 
ش��رکت های ب��زرگ و باش��گاه های تخصص��ی 
قرارگرفته درحالی که متاسفانه هنوز در کشور ما 
جا نیفتاده است.  مجری طرح احیا، فعال سازی 
و توسعه معادن کوچک مقیاس بابیان اینکه این 
مهم در بخش معدن مغفول مانده و خیلی خوب 
روی آن کار نشده است، ادامه داد: تنها موضوعی 

ک��ه می توان��د جامعه معدن��ی ما را ب��ه لحاظ 
ارتباط��ی توس��عه دهد توجه به اس��تارت آپ  ها 
است. به همین دلیل پیش��نهاد دادیم که کافه 
معدن راه اندازی ش��ود تا بتوانیم فضایی را برای 

رشد معدن فراهم کنیم. 
عظیم��ی با اش��اره ب��ه اهمیت ش��کل گیری 
کلوب ه��ای تخصصی ادامه داد: یکی از اقدامات 
مهم در حوزه معدن توسعه کلوب های تخصصی 
مرب��وط به بخ��ش معدن ب��ه لحاظ ف��روش و 
بازاریابی، رش��د تکنول��وژی و... اس��ت. در این 
خص��وص باید برای فرهنگ س��ازی ب��ه جامعه 
کمک کرد و از ایده ها و اطلاعات تازه اس��تقبال 
ک��رد. او تاکید کرد: گاهی تجهی��ز یک کارگاه 
می تواند در قالب یک ش��غل جدا بخش معدن 
را مدیری��ت کن��د. به این ترتی��ب باید دانش و 
پژوهش را در بخش های مختلف معدن ازجمله 
بارگی��ری، بارب��ری و... وارد کنیم و اینها جز در 

ارتباط با استارت آپ  ها شکل نمی گیرند.
مج��ری ط��رح احیا، فعال س��ازی و توس��عه 
مع��ادن کوچک مقی��اس بابی��ان اینک��ه ما در 
زمین��ه فناوری ه��ای جانبی، هوشمندس��ازی، 
اطلاع رس��انی و ارتباطات بخ��ش معدن خوب 
کارنکرده ای��م، ادام��ه داد: س��ایت هایی وج��ود 
دارد که در آن می ش��ود حرکت کامودیتی های 
بخش معدن در کش��ورهای مختلف دنیا را دید 
درحالی که عملا خیلی از ما به آن واقف نیستیم. 
اینکه بدانیم بیشترین حرکت سنگ آهن از چه 
کش��وری به چه کشوری اس��ت و بالاترین نرخ 
و کمترین تعرفه را کدام کش��ورها دارند بسیار 

مهم است. 

فریددهقانی:درشرایطفعلیرسوبفناوریدربخش
معدندرایرانبسیارضعیفاستومعدنکاریایران

سنتیاست.بااینشرایطاگرواردفضایرقابتیشویم
باتوجهبهاینکهنرختمامشدهمابالااست،درقیمتها

عملاشکستمیخوریم.بنابراینمابایدبهرسوب
فناوریدربخشمعدنبپردازیمکهبخشیازاینمهم

ازکانالشتابدهندههاواستارتآپهاعبور
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رسوب فناوری در معدن بسیار ضعیف است
در�بررسی�نقش�استارت�آپ�ها�در�حوزه�معدن�مطرح�شد:
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روی خط خبر

کارخانه سیمان دورود 
ثبت ملی می شود

برای نخستین بار در لرستان، کارخانه سیمان 
دورود و ک��وره آجرپ��زی خرم آباد در فهرس��ت 

میراث صنعتی کشور ثبت می شوند.
به گ��زارش مهر، برای نخس��تین ب��ار با ثبت 
ملی ۲ اثر از لرستان در فهرست میراث صنعتی 

کشور موافقت شد.
مع��اون می��راث فرهنگ��ی اداره کل می��راث 
فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی لرستان 
گف��ت: در نخس��تین همای��ش تخصص��ی ثبت 
می��راث صنعتی کش��ور که با حض��ور طالبیان 
معاون میراث فرهنگی کشور و پورعلی مدیرکل 
دفت��ر ثبت آثار، حفظ و احیای میراث طبیعی و 
معنوی کشور در بندر ماهشهر برگزار شد با ثبت 

ملی ۲ اثر استان لرستان نیز موافقت شد.
زهرا بهاروند اظهار کرد: در این جلسه با ثبت 
ملی کارخانه سیمان شهرستان دورود به عنوان 
یکی از نخس��تین کارخانه های احداث ش��ده در 
استان و همچنین کوره آجرپزی خرم آباد که در 
گذش��ته برای ساخت آجر از آن استفاده می شد 

موافقت شد.
وی بیان کرد: به زودی و پس از س��یر مراحل 
قانونی، ش��ماره ثبت این دو اثر توس��ط مونسان 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

به استاندار لرستان ابلاغ خواهد شد.
لازم به یادآوری اس��ت که ش��رکت س��یمان 
دورود که متش��کل از س��ه واحد مج��زا بوده از 
بزرگترین تولیدکنندگان سیمان در کشور است 
که در میان مصرف کنندگان س��یمان از شهرت 
بسیار برخوردار است. تاریخچه واحد شماره یک
واحد ش��ماره یک این واحد در سال ۱۳۳۸ با 
ظرفیت ۳۰۰ تن در روز به روش )تر( ش��روع به 
کار کرد س��پس با نصب مج��دد یک کوره ۳۰۰ 
تن��ی ظرفیت را به ۶۰۰ تن در روز افزایش داده 
پ��س از آن در س��ال ۱۳۴۳ با نص��ب یک کوره 
۴۰۰ تن��ی، تولید ب��ه هزار ت��ن در روز افزایش 
یافت. واحد ش��ماره دو که به روش خش��ک کار 
می کند در سال ۱۳۴۸ با ظرفیت اسمی هزار تن 

در روز به بهره برداری رسیده است. 
تاریخچه واحدش��ماره س��ه واحد شماره سه 
این کارخانه که بزرگترین واحد تولیدی شرکت 
س��یمان دورود است در س��ال ۱۳۵۹ شروع به 
کار کرد و تولی��د روزانه آن افزون بر ۲۵۰۰ تن 
اس��ت. این واحد به روش خش��ک کار می کند. 
این واح��د از مدرن ترین سیس��تم های کنترلی 

برخوردار است.

بازدید دانشجویان 
 دانشکده فنی نهاوند 

از کارخانه سیمان
دانش��جویان رشته برق دانش��کده فنی نهاوند 
در بازدید از کارخانه سیمان نهاوند با پست های 
ب��رق و تجهیزات موج��ود در این بخش آش��نا 

شدند.
به گ��زارش روابط عمومی ش��رکت س��یمان 
نهاوند، مسعود مجیدپور سرپرست واحد آموزش 
درب��اره بازدید صورت گرفت��ه اظهار کرد: در این 
بازدید یک روزه، گروهی از دانشجویان دانشکده 
فنی نهاوند ضمن بازدید از دستگاه ها و تجهیزات 
برقی موجود در کارخانه، از توضیحات ارائه شده 

توسط مهندسان واحد برق نیز استفاده کردند.
از  یک��ی  ک��رد:  خاطرنش��ان  ادام��ه  در  وی 
رس��الت های واح��د آموزش ش��رکت س��یمان 
نهاوند تلاش در جهت ارتقای س��طح دانش فنی 
دانش��جویان و دانش آموزان منطقه و همکاری با 
مراکز علمی و آموزش��ی اس��ت ک��ه در این باره 
علاوه ب��ر فراهم ش��دن زمینه گذران��دن دوره 
کارورزی دانش��جویان، امکان انجام بازدیدهای 

علمی نیز وجود دارد.
در این بازدید، معرفی و شرح کاربرد تجهیزات 
و قس��مت های مختلف مانند ترانسفورماتورهای 
 ،MCC تابلوهای ،LV توزی��ع برق، تابلوه��ای
 PLC تابلوه��ای کنترلی و نحوه ارتب��اط آنها با
ات��اق کنت��رل، درایوه��ای کنترل موت��وری در 
پس��ت های ب��رق توس��ط کارش��ناس کنترل و 
ابزاردقیق سیمان نهاوند به دانشجویان ارائه شد.

کنسانتره سازی سنگان گامی بلند در صنعت فولاد است
مدیر عامل فولاد خراسان عنوان کرد:

مدیر مرکز خدمات سرمایه گذاری استان کرمانشاه عنوان 
کرد: قرار است سرمایه گذاران چینی ۱۲۰۰ میلیارد تومان 
در زمینه احداث واحد تولید کاشی و سرامیک در کرمانشاه 

سرمایه گذاری کنند.
به گزارش ایس��نا فرید خلیلی با اش��اره به پیگیری های 
انجام ش��ده برای جذب س��رمایه گذاران خارجی در استان، 
اظه��ار کرد: در همین راس��تا س��رمایه گذاران چینی برای 
احداث واحد تولیدی کاش��ی و سرامیک در کرمانشاه اعلام 

آمادگی کردند.

وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: قرار اس��ت واحد تولیدی 
کاش��ی و س��رامیک زاگ��رس س��تون آس��یا توس��ط این 

سرمایه گذاران در شهرک صنعتی زاگرس احداث شود.
معاون اقتصادی اداره کل امور اقتصادی استان کرمانشاه 
س��رمایه گذاری اولیه ای��ن واحد صنعت��ی را ۱۰۰ میلیون 
یورو مع��ادل حدود ۱۲۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد که رقم 

قابل توجهی است و از پروژه های کلان به شمار می رود.
ب��ه گفت��ه خلیلی، تم��ام کارهای مقدمات��ی احداث این 
واحد تولیدی از جمله اخذ مجوز از سازمان صنعت، معدن 

و تج��ارت اس��تان، جانمایی زمین و... انج��ام و زمینی ۲۲ 
هکتاری در ش��هرک صنعتی زاگرس ب��رای این منظور در 
نظر گرفته شده که قرارداد آن به زودی منعقد خواهد شد.

مدیر مرکز خدمات سرمایه گذاری استان کرمانشاه اظهار 
کرد: پس از انجام کاره��ای مقدماتی، عملیات اجرایی این 

واحد تولیدی کاشی و سرامیک آغاز می شود.
خلیلی در ادامه با اش��اره مدت زمانی که صرف این طرح 
می ش��ود، عنوان کرد: قرار اس��ت این واحد تولیدی ظرف 

مدت یک سال ساخته شود.

وی اش��تغالزایی در نظر گرفته ش��ده برای این مجموعه 
را ۱۵۰۰ نفر برآورد کرد و یادآور ش��د: ۸۰ درصد تولیدات 
کاشی و سرامیک این واحد صادراتی است و به عراق صادر 

خواهد شد.
معاون اقتصادی اداره کل امور اقتصادی استان کرمانشاه 
با بیان اینکه در ش��رایط کنونی که ب��ا تحریم ها مواجهیم 
جذب س��رمایه گذار خارجی بسیار دشوار است، گفت: برای 
این س��رمایه گذاری کلان جلس��ه ها و رایزنی های متعددی 

انجام شده است.

چینی ها در کرمانشاه واحد تولید کاشی و سرامیک می سازند

 گروه معدن: 
ش��رکت مجتمع فولاد خراس��ان ک��ه اهالی 
صنع��ت فولاد آن را به عنوان یکی از قطب های 
ای��ن صنع��ت در کش��ور می شناس��ند، یکی از 
مجموعه ه��ای موف��ق چند ماه اخی��ر در حوزه 
تولید و فروش ب��وده که رکوردهای جدیدی را 
در این زمینه به ثبت رسانده است. رکورد های 
جدید فروش، تولید گندله، تولید کنس��انتره و 
همچنین تولید آهن اس��فنجی ک��ه در دو ماه 
اخیر در این ش��رکت به ثبت رس��یده، نشان از 
ع��زم مدیران ای��ن مجموعه برای تداوم س��یر 
صعودی آن در مس��یر تولید دارد. معدن نیوز با 
مدیرعامل مجتمع فولاد خراس��ان، به گفت وگو 

پرداخته که در ادامه می خوانید: 
درب�اره موقعیت و جایگاه مجتمع فولاد  �

خراسان در صنعت فولاد کشور، با توجه به 
م�دت زمان 100 روزه ای ک�ه مدیریت آن را 

برعهده داشته اید، توضیح دهید.
شرکت مجتمع فولاد خراسان در این سال ها 
هم��واره به عن��وان یکی از ش��رکت های بزرگ 
کشور و جزو مجموعه های سرآمد در این حوزه 
شناخته شده که با برنامه ریزی و استراتژی های 
مش��خص، فعالیت های خ��ود را در حوزه تولید 
در پیش گرفته اس��ت. خوشبختانه در ماه های 
گذش��ته نیز توانس��ته ایم ب��ا اس��تفاده از توان 
بالقوه این ش��رکت در حوزه پرسنلی، مدیریت 
و معاونت ها به دس��تاوردهای بس��یار مطلوبی 

برسیم.
این دس�تاوردها ش�امل چ�ه مواردی  �

بوده اند؟
در واقع جدیدترین دستاوردهای ما در حوزه 
تولید، رشد تولید در ماه گذشته بوده که باوجود 
تحریم های موجود و مشکلات تامین مواد اولیه 
و قطعات، ش��اهد ثبت رکوردهای ماهانه جدید 
در تولی��د محصولات فولادی بودی��م. در آبان 
ماه امس��ال در کارخانه های  فولادسازی ،  احیا ی 
مس��تقیم  و همچنین  گندله سازی  این مجتمع، 
به ترتیب ش��اهد افزایش یک هزار و ۶۳۲ تنی 
رک��ورد تولید ش��مش، ۱۶۵ تن��ی تولید آهن 
اس��فنجی و نیز ثبت ۴هزار و ۶۵۴ تن افزایش 
ماهانه تولید گندله نسبت به آخرین رکوردهای 
کس��ب ش��ده مجموع��ه در ماه های پیش��ین 
بوده ای��م. همچنین آمارهای ف��روش ماه قبل، 
نش��ان می دهد که فولاد خراسان در این زمینه 
نیز پیشرفت داشته و رکورد فروش محصولات 
در ب��ازار داخلی و بین الملل��ی را جابه جا کرده 
است که البته این مهم، با تلاش همه کارکنان 
و با توجه به برنامه ریزی ها و اس��تراتژی مدون 

شرکت به دست آمده است.
در  � حض�ور  ب�رای  ش�رکت  سیاس�ت 

بازار های خارجی چیست؟
 واقعیت این اس��ت ک��ه ام��روز، موفقیت با 
فولادسازانی است که بتوانند به سمت صادرات 
پیش برون��د. امروز ص��ادرات به صرفه و صلاح 
مجتمع ه��ای بزرگ فولادی کش��ور اس��ت. در 

عین حال امروز ص��ادرات برای تولیدکنندگان 
ما بس��یار س��خت ش��ده و می بایس��ت در این 
حوزه بسیار حساب  ش��ده عمل کرد. ما نیز در 
زمینه صادرات به ص��ورت جدی کار می کنیم؛ 
یک��ی از اقدام ه��ای ما در این زمین��ه این بوده 
ک��ه توانس��ته ایم فاصل��ه بی��ن ن��رخ داخلی و 
بین الملل��ی را ب��ه کمترین میزان برس��انیم و 
 خوشبختانه تا امروز مسئله خاصی در این مورد 

نداشته ایم.
آیا در مسیر پیشرفت و توسعه شرکت  �

با مشکل خاصی روبه رو هستید؟
مش��کلات در مس��یر تولید همیش��ه بوده و 
اس��ت. تحریم ه��ا، معضلات تامین م��واد اولیه 
و تجهی��زات، قرار گرفتن ش��رکت در حاش��یه 
کشور و مشکلات دسترس��ی به نقاط مختلف، 
دردس��رهای مربوط به صادرات نیز شامل نقل 
و انتقالات ارزی و مافیای فولاد در افغانس��تان 
ب��ه عنوان نزدیک ترین گزینه صادراتی و... همه 
و همه از چالش های موجود در مس��یر مجتمع 
فولاد خراسان هس��تند، ولی ما سعی کرده ایم 
ای��ن موانع را به عنوان بخش��ی از کار بپذیریم 
و به تلاش برای پیش��رفت ادامه دهیم. در کل، 
این طور می توان گفت که مجتمع فولاد خراسان 
شرکت برنامه محوری است که با استراتژی های 
از پی��ش تعیین ش��ده، هم��ه برنامه ه��ای خود 
 از تامی��ن و تولی��د ت��ا فروش محص��ول پیش

 می برد.

ب�ه مش�کل تامین م�واد اولیه اش�اره  �
کردی�د؛ چه برنامه ای برای این مش�کل در 

نظر دارید؟
ما نیز مثل س��ایر فولادس��ازان با این موضوع 
دس��ت و پنجه نرم می کنیم. ب��ه همین دلیل، 
یکی از طرح های بس��یار جدی ما در راس��تای 
توس��عه ش��رکت، راه اندازی پروژه ۲.۵ میلیون 
تنی کنسانتره سازی س��نگان در مجتمع فولاد 
خراسان اس��ت. در واقع، پروژه کنسانتره سازی 
س��نگان یکی از اولویت های جدی ما محسوب 
می شود و با راه اندازی این واحد، فولاد خراسان 
تبدی��ل به نخس��تین مجموعه فولادی کش��ور 
خواهد ش��د که زنجیره فولاد را به صورت کامل 

از معدن تا محصول نهایی در اختیار دارد.
راه ان�دازی این پروژه تا چه اندازه برای  �

مجموعه اهمیت دارد؟
همان ط��ور که می دانی��د درحال حاضر جنگ 
فولادسازان جنگ جدی بر سر تامین کنسانتره 
و م��واد اولی��ه اس��ت و تامین کنس��انتره برای 
ش��رکت های بزرگ بس��یار سخت ش��ده است. 
اگر کنس��انتره به میزان کافی در اختیار ما قرار 
نگیرد، گندله نیز نخواهیم داشت و به ناچار باید 
تولی��د را کاهش دهی��م و کاهش تولید به زیان 
صنعت کش��ور خواهد ب��ود. بنابراین به هر نحو 
ممکن ت��ا امروز این نیاز را برط��رف کرده ایم و 
طرح کنسانتره سازی سنگان نیز به همین دلیل 
بسیار حیاتی و یکی از طرح های جدی ما است.

آیا در کنار طرح های توسعه ای، مجتمع  �
ف�ولاد خراس�ان در حوزه محیط زیس�ت 
و مس�ئولیت های اجتماع�ی نی�ز فعالیت 

می کند؟
بدون شک این فعالیت ها فقط محدود به این 
دوره مدیریت نمی ش��ود و درب��اره فعالیت های 
زیس��ت محیطی و مس��ئولیت های اجتماع��ی، 
مدیران عامل پیش��ین نی��ز برنامه هایی را ارائه 
داده ان��د اما این ام��ر در دوره جدید به صورت 
جدی تر دنبال می شود که احداث و بهره برداری 
از دریاچ��ه در نزدیک��ی مجتمع که کمک قابل 
توجه��ی به کاه��ش آلاینده ها می کن��د نیز در 
همین راس��تا بوده اس��ت. همچنین در خطوط 
تولید ش��رکت، فیلترهایی در نظر گرفته ش��ده 
که ب��ا اس��تفاده از آنه��ا، س��طح آلاینده ها به 
ش��کل مطلوبی کاهش یافته است. ضمن اینکه 
برنامه های ما در تعامل با اهداف زیست محیطی 
س��ازمان محیط زیس��ت اس��تان بس��یار جدی 
اس��ت و پایش میزان آلایندگی نیز در بازه های 
زمانی س��ه ماهه مورد سنجش قرار می گیرد تا 
 سطح آلاینده ها از اس��تاندارد تعیین شده فراتر

 نرود.
یک�ی از موضوعات داغ ای�ن روزهای  �

صنع�ت ف�ولاد کش�ور، بح�ث ص�ادرات 
2۵درص�دی  ع�وارض  و  س�نگ آهن 
وضع ش�ده در مورد آن اس�ت. موضع شما 
به عن�وان مدیرعامل یکی از ش�رکت های 
ب�زرگ فولادس�ازی کش�ور در قب�ال این 

مسئله چیست؟
در مقط��ع زمان��ی کنون��ی و در حال��ی که 
ش��رکت های فولادسازی کش��ور با کمبود مواد 
اولیه روبه رو هس��تند، این درس��ت نیس��ت که 
م��واد اولیه م��ورد نیاز ش��رکت های داخلی به 
خارج از کش��ور صادر ش��ود. به همین دلیل به 
ش��رکت های معدنی ابلاغ ش��د که خام فروشی 
نکنند و س��نگ آهن اس��تخراج ش��ده کشور را 

ب��ه تامین م��واد اولیه م��ورد نیاز فولادس��ازان 
داخل��ی اختصاص دهند. البته ای��ن موضوع را 
نیز نمی توان کتمان ک��رد که این تصمیم های 
لحظه ای و کوتاه مدت معدنی ها را دچار چالش 
کرده و مش��کلاتی را برای این واحدها به وجود 

آورده است.
ه��م ش��رکت های کوچ��ک معدن��ی و ه��م 
ش��رکت های ب��زرگ در این ح��وزه، برای خود 
برنامه های س��الانه و بلندمدت تدوین کرده اند 
و اینک��ه یکباره به آنها ابلاغ می ش��ود که دیگر 
نبای��د محص��ولات خود را ص��ادر کنند و برای 
ص��ادرات باید ع��وارض ۲۵درص��دی پرداخت 
کنند -که البته آن هم بازدارنده نیس��ت- برای 

آنها مشکلاتی را ایجاد کرده است.
آیا نمی توان مطابق خواس�ته بسیاری  �

از فع�الان حوزه معدن ن�رخ خرید داخلی 
سنگ آهن را افزایش داد؟

ای��ن هم می تواند به عنوان یک راهکار مطرح 
ش��ود، اما هم��ه م��ا می دانیم ک��ه هرچه نرخ 
سنگ آهن فروخته ش��ده به فولادسازان بالاتر 
باش��د، براس��اس قاعده نرخ محص��ول نهایی و 
شمش هم بالاتر خواهد رفت که این موضوع با 
توجه به ش��رایط بازار ممکن است التهاب هایی 
را ایج��اد کن��د که ش��اید در وضعی��ت کنونی 
چن��دان منطقی نباش��د؛ البت��ه در بلندمدت و 
براس��اس یک برنامه ریزی حساب شده، می  توان 
به تدری��ج وضعیت موجود را بهبود بخش��ید تا 
قیمت ها نیز اصلاح شود. در مقطع زمانی فعلی 
به نظر می رس��د راهکار بهت��ری می توان اتخاذ 
کرد و در این راس��تا نمایندگان این دو گروه – 
فعالان حوزه معدن و فولادس��ازان- جلسه ها و 
نشست هایی را برگزار کنند تا برای این موضوع 

راهکار مناسبی بیابند.
در نهای�ت در موقعیت فعل�ی با وضع  �

عوارض 2۵ درصد موافق هستید؟
ما امروز خ��ود به این مواد اولی��ه نیاز داریم 
و حتی اگر س��ود معدنی ه��ا از صادرات کاهش 
یابد، ب��ا توجه به نی��ازی که در کش��ور وجود 
دارد و چالش��ی که ش��رکت های فولادس��ازی 
با آن روبه رو هس��تند، باید این م��واد اولیه در 
اختیار فولادس��ازان داخلی ق��رار گیرد. ضمن 
اینکه س��نگ آهنی ک��ه امروز ۶۰ ت��ا ۷۰ دلار 
فروخته می ش��ود، وقتی در زنجی��ره تبدیل به 
فولاد می شود، ارزش  افزوده حداقل پنج برابری 
پیدا می کن��د بنابراین عقل حک��م می کند که 
خام فروشی نکنیم. به نظر من، این ابلاغیه برای 
محدودیت در صادرات سنگ آهن که به صورت 
آزمایش��ی و دو ماهه ابلاغ ش��ده، بهتر اس��ت 
تمدید ش��ود و تا زمانی که مشکل فولادسازان 
حل نش��ده، همچنان به قوت خود باقی بماند. 
خواهش م��ن این اس��ت که معاون��ت معدنی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و همچنین 
س��ازمان ایمی��درو کمیت��ه ای را در این ب��اره 
 ایج��اد کنند و این تمدید زم��ان را مدنظر قرار 

دهند.

جدول نرخ جدید سیمان 

پاکت ۵۰ کیلویی )تن( - ریالفله )تن( - ریالسیمان خاکستری تحویل در کارخانه

1.78۶.0422.124.042سیمان 1-32۵

1.841.2802.179.280تیپ 2 و پوزولانی

1-42۵1.8۵9.۶932.197.۶93

1.878.10۶2.21۶.10۶تیپ ۵

1-۵2۵1.89۶.۵182.234.۵18

مدیرعامل فولاد خراسان: باید مواد اولیه در اختیار 
فولادسازان داخلی قرار گیرد. ضمن اینکه سنگ آهنی 

که امروز با نرخ۶۰ تا ۷۰ دلار فروخته می شود، وقتی در 
زنجیره تبدیل به فولاد می شود، ارزش  افزوده حداقل ۵ 

برابری پیدا می کند
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یادداشت

روی خط خبر

صنعت ریخته گری مداوم فولاد از س��ال۱۹۵۰ 
در دنیا توس��عه یافت و ش��رکت های فولادسازی 
ت��اش کردن��د ب��ا روش ه��ای جدی��د و نوین، 
وضعی��ت این صنع��ت را بهبود بخش��ند. ازجمله 
مزایای ریخته گری مداوم فولاد، نس��بت به روش 
س��نتی می توان ب��ه ذوب ریزی آس��ان تر، کاهش 
زمان ریخته گ��ری، افزایش می��زان تولید فولاد، 
افزای��ش س��طح کنترل پذیری در ط��ول فرآیند 
ریخته گری و همچنین بهره  وری بیش��تر اش��اره 
کرد. نظر ب��ه اهمیت این موضوع، همه س��اله در 
دنیا کنفرانس هایی با موضوع افزایش بهره وری و 
افزای��ش دانش فنی و ش��ناخت فناوری در بحث 

ریخته گری مداوم فولاد برگزار می شود. 
در کش��ور ما نیز به دلیل 
راهب��ردی  اهمی��ت 
فولادس��ازی و به روز بودن 
در ای��ن صنعت اق��دام به 
نخس��تین  برگ��زاری 
کنفرانس ملی ریخته گری 
مداوم فولاد، بیش ازپیش احس��اس شد و امسال 
نخس��تین کنفرانس ملی ریخته گ��ری مداوم در 
تاریخ ۲۶ و ۲۷ آذرماه ۱۳۹۸ در شهر بندرعباس 
برپا می ش��ود. در همین ارتباط پایگاه گس��ترش 
نی��وز گفت وگوی��ی ب��ا علیرضا کاظم��ی، معاون 
فناوری و توس��عه فولاد هرمزگان و دبیر اجرایی 
کنفرانس ترتیب دادیم که در ادامه مشروح آن را 

می خوانید: 
علت برگزاری نخس�تین کنفرانس ملی  �

ریخته گری مداوم چیست؟
در کش��ور، همایش های زی��ادی در زمینه های 
مرتبط با صنعت فولاد برگزار می شود که در بیشتر 
آنها مباحث عمومی مطرح می ش��ود. در راستای 

اثربخش��ی و تمرکز بیشتر، تصمیم گرفته شد که 
همایشی با عنوان کنفرانس ملی ریخته گری فولاد 
مداوم برگزار شود؛ چراکه این موضوعی مشترک 
برای همه فولادس��ازان است. درحال حاضر تولید 
فولاد کش��ور حدود ۲۵ میلیون تن است. در افق 
۱۴۰۴ تولی��د ۵۵ میلیون تن برنامه ریزی ش��ده 
است که این هم نیازمند بهره گیری از ماشین  های 
جدید ریخته گری اس��ت. ماشین های موجود نیز 
از نظر فناوری، ب��ه تغییراتی نیاز دارند. به همین 
منظور در ای��ن کنفرانس از فعالان حوزه صنعت، 
دانشگاه  و ش��رکت های دانش بنیان دعوت شد تا 
با ارائه نقش��ه راه، قدمی در جهت شناخت بیشتر 
و بهت��ر و حرکت هدفمند به س��وی بومی  س��ازی 

فناوری و ساخت برداشته باشیم.
چرا ش�رکت فولاد هرم�زگان پیش قدم  �

برگزاری این کنفرانس شده است؟
شرکت فولاد هرمزگان با توجه به رسالت خود 
در س��الی که به عنوان »رون��ق تولید« نام گذاری 
ش��ده اس��ت و همچنی��ن مس��ئولیت اجتماعی 
که نس��بت ب��ه دانش��گاه ها و مراکز پژوهش��ی و 
ش��رکت های دانش بنی��ان دارد، اق��دام به برپایی 
نخس��تین کنفران��س مل��ی ریخته گ��ری مداوم 
ف��ولاد کرد. از طرف دیگر ف��ولاد هرمزگان دارای 
یکی از آخرین فناوری ه��ای روز جهان در زمینه 
ماش��ین های ریخته گری اس��ت. ه��دف بعدی از 
برپایی این کنفرانس س��وق دادن توجه به سمت 
س��رمایه گذاری و توس��عه اس��تان هرمزگان و به 
ویژه منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی 
خلیج ف��ارس و فراهم کردن زمینه برای تولید ۱۰ 

میلیون تن فولاد خام است.
 در ای�ن کنفران�س کارگاه تخصصی هم  �

برگزار می شود؟

بل��ه، در این کنفرانس چن��د کارگاه پیش بینی 
ش��ده اس��ت. در ای��ن کارگاه ه��ای تخصص��ی، 
پژوهش��گران و دانشگاهیان و پژوهشگران حضور 
خواهند داش��ت. در این بین، دو کارگاه توس��ط 
پژوهش��گران خارج��ی  که در ح��وزه ریخته گری 
مداوم، تخصص دارند برگزار خواهد شد. همچنین 
تج��ارب صنعت��ی، در قال��ب کارگاه به اش��تراک 
گذاشته می شود. عاوه بر این چالش هایی که در 
ارتباط با ریخته گری فولاد وجود دارد جمع آوری 
و بیان خواهد ش��د تا ش��رکت های دانش بنیان با 

بررسی آنها، در ارائه راهکار مناسب کمک کنند.
بیش�تر  ش�رکت های  � مش�ارکت  ب�رای 

دانش بنیان چه اقدامی انجام داده اید؟
از طری��ق پ��ارک علم و فن��اوری هرم��زگان، 
موضوع��ات مرب��وط ب��ه پارک ها و ش��هرک های 
تحقیقاتی، اطاع رسانی شده است تا زمینه حضور 
و مش��ارکت هر چه بیشتر این ش��رکت ها فراهم 
ش��ود. لازم به ذکر است که بیشتر پارک های علم 

و فناوری برای همکاری، اعام آمادگی کرده اند.
چه شرکت هایی در این دوره از کنفرانس  �

حضور دارند؟
در ای��ن دوره از کنفران��س مل��ی ریخته گری 
مداوم، ش��رکت های بزرگ فولادسازی، همکاری 
تنگاتنگ دارن��د. برای حضور همه ش��رکت های 
حاض��ر در صنعت فولاد در کنفرانس، هیچ مانعی 
وجود ندارد. هدف نهایی ایجاد یک مشارکت ملی 

و تخصصی در زمان حال و آینده است.
تاکن�ون چه تع�داد مقاله ب�ه دبیرخانه  �

کنفرانس ارسال شده است؟
بر اس��اس آخری��ن آمار، تا ای��ن لحظه بیش از 
۴۰ مقاله به دبیرخانه کنفرانس ارس��ال شده که 
از میان آنها ۱۵ مقاله ارائه خواهد شد و مابقی نیز 

به صورت پوستر و کتابچه ارائه می شود. همچنین 
سه مقاله خارجی نیز از دانشگاه های کشور اتریش 

ارسال شده است.
فراخوان ش�ما برای این نمایشگاه به چه  �

صورت بوده است؟
ب��ا تمام��ی ش��رکت هایی که به نوع��ی در این 
زمینه فعالیت داش��ته اند مکاتبه شد و همچنین 
از طریق س��ایت و پارک علم و فناوری هرمزگان 
برق��رار  ارتب��اط  دانش بنی��ان  ش��رکت های   ب��ا 

شد.
داوری مقالات چگونه است؟ �

دبیرخان��ه  ب��ه  ارس��الی  مق��الات  داوری 
کنفران��س، ب��ا مش��ارکت صاحب��ان صنای��ع و 
دانش��گاهیان انج��ام می ش��ود. در بح��ث داوری 
کنفران��س، پژوهش��کده فولاد دانش��گاه صنعتی 
اصفهان حض��ور خواهد داش��ت و بخش اجرایی 
 نی��ز ب��ر عه��ده دانش��گاه صنعت��ی امیرکبی��ر

 است.
قب��ل از برگ��زاری کنفران��س، اه��داف آن ب��ا 
شرکت ها در میان گذاشته شد و از آنها درخواست 
شد که تجارب خود در زمینه کیفیت و بهره  وری 
را با ارائه مقال��ه در اختیار دبیرخانه همایش قرار 
 دهند ت��ا هدف اش��تراک گذاری دان��ش، محقق 

شود.
آی�ا کش�ورهای دیگ�ر نی�ز در زمین�ه  �

 ریخته گ�ری مداوم ف�ولاد، کنفرانس  برگزار 
کرده اند؟

بله، در اروپا نیز همه ساله سمینار ریخته گری با 
حضور متخصصان و کارشناسان این حوزه برگزار 
می ش��ود تا با شناس��ایی افراد خاص این حوزه از 
توانمندی ها و نوآوری های انجام ش��ده در صنعت 
فولادسازی، استفاده شود. شرکت فولاد هرمزگان 

ب��ا الگو برداری از ای��ن نوع تجربی��ات، کنفرانس 
ریخته گری مداوم فولاد را در ایران برگزار خواهد 

کرد.
آخرین مهلت ارسال مقالات به دبیرخانه  �

کنفرانس چه زمانی است؟
آخرین مهلت ارسال مقاله، ششم آذرماه ۱۳۹۸ 

بود و فرآیند داوری مقالات در حال انجام است.
مهم ترین محورهای برگزاری کنفرانس،  �

چه مواردی هستند؟
فهرست محورهای اصلی کنفرانس به این شرح 

است: 
-  بومی س��ازی و ن��وآوری در فن��اوری م��واد و 

قطعات ماشین  ریخته گری
-  کیفی��ت و تولید گریدهای وی��ژه و عملیات 

آماده سازی محصول
-  شبیه سازی تاندیش قالب و ماشین )متالرژی، 

انجماد، جریان مذاب، هدایت حرارتی و...(
-  تشریح بهترین تجارب مربوط به بهره برداری، 
ماش��ین  در  توقف��ات  و  تعمی��رات  نگه��داری، 

ریخته گری مداوم
-  سیس��تم های خن��ک کاری و روان��کاری در 

ریخته گری مداوم
نقش فناوری اطاعات در اس��تقرار راهکارهای 

انقاب صنعتی چهارم در فرآیند ریخته گری
-  مدرن س��ازی و توسعه پلنت های ریخته گری 

مداوم
 -  اتوماس��یون و اب��زار دقی��ق و کنترل فرآیند 

ریخته گری مداوم
- ایمن��ی و مس��ائل زیس��ت محیطی فرآین��د 

ریخته گری مداوم
-  متالورژی تاندیش، پاتیل و قالب

-  نوآوری در فناوری ماشین های ریخته گری.

 فولاد هرمزگان پیش قدم شد

نخستین کنفرانس ملی ریخته گری مداوم فولاد 26 و 27 آذر برگزار می شود

فولادسازان بزرگ  به سطح فروش دانش رسیده اند 
سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه، هزینه نیست

تاثیر موج منفی اذهان 
 بر بازار

بدتر از ش��رایط هیجانی و نابس��امان کنونی بازار، 
اف��کار منفی اس��ت ک��ه در اذهان بیش��تر فعالان 
ب��ازار م��وج می زند.   پ��ای صحبت هر فع��ال بازار 
که می نش��ینیم افکاری به مرات��ب منفی تر از آنچه 
که اکنون بر بازار حاکم اس��ت را در س��ر دارد و بر 
کام خ��ود ج��اری می کن��د ک��ه ای��ن ناامیدی به 
ش��دت برای کنت��رل بازارها مضر به ش��مار می رود. 
جل��ب اعتماد م��ردم، خواب ک��ردن نقدینگی های 
س��رگردان و برگردان��دن ثب��ات به بازار ارز، ش��اید 
بزرگترین و مهم ترین دس��تاورد جناب آقای همتی 
رئیس کل بانک مرکزی در طول دوره س��ه تا چهار 
ماه��ه تیر تا مهر ماه س��ال جاری بود که متاس��فانه 
تغییر نرخ ۳ برابری بنزین، بازگش��ت به نقطه صفر 
بی اعتمادی س��رمایه به بازار و سرکش شدن دوباره 
این نقدینگی های س��رگردان، مقدمه بروز التهاباتی 
است که اکنون ش��اهد زبانه کشیدن شعله های آن 
هستیم. مبادی به صورت مرتب نرخ تغییر می دهند؛ 
به طوری که در مواردی در ثبت قیمت ها به گَرد آنها 
نمی رس��یم؛ گویی با تابلوی دلالان بازار ارز مسابقه 
گذاش��ته اند؛ نکته قابل تامل اینکه آیا واقعا می شود 
ب��اور کرد در این ش��رایط ف��روش قابل توجهی هم 
انجام می شود؟ چراکه سمت تقاضای مصرفی فولاد 
بنا براساس ش��نیده ها و آنچه شاهد هستیم، کاما 
س��وت و کور اس��ت. تا پیش از این گاه��ی در بازار 
مص��رف به عنوان پی��ش خرید مبادله ه��ای انجام 
می ش��ود  اما این روزها حتی از این پیش خرید هم 
خبری نیست؛ بیشتر فروشندگان اعام می کنند که 
این روزها فقط ماش��ین اعام قیمت شده اند چراکه 
مش��تری در ح��ال حاضر می ترس��ند و قیمت های 

کنونی را باور ندارد.

مسئولان از خام فروشی 
جلوگیری کنند

مدیر خرید خارجی ذوب آهن اصفهان گفت: در 
سالیان اخیر با توجه به وجود تحریم های بین المللی 
علیه ایران مس��یرهای باز ش��ده جه��ت تعامات 
بین المللی، دوباره بس��ته شد و خریدهای خارجی 
با چالش هایی همراه ش��د. به گزارش روزگار معدن 
جاب��ر جعفری اف��زود: براس��اس تجربه های موفق 
س��الیان گذشته توانس��تیم چالش های ایجادشده 
را برط��رف ک��رده و آین��ده روش��نی را در این باره 
برای ذوب آهن اصفهان ترس��یم کنیم.  وی گفت: 
اس��تراتژی ذوب آهن اصفه��ان همواره تامین مواد 
اولیه و قطعات و تجهیزات از داخل کش��ور اس��ت 
و در جای��ی که این امکان میس��ر نباش��د به ناچار 
برای تامی��ن از خارج برنامه ریزی می کند. جعفری 
اف��زود: ذوب آهن اصفهان که بنیان آن بر اس��اس 
معادن گذاش��ته ش��د و مدیریت آنها را نیز برعهده 
داش��ت هم اکن��ون به دلی��ل کمبود اولی��ه داخلی 
به ویژه س��نگ آهن با نیمی از ظرفی��ت تولید دارد 
و متاس��فانه شاهد صادرات این ماده اولیه هستیم، 
درحالی که مس��ئولان در جهت حف��ظ تولید باید 
حامی تولید کنندگان باش��ند و از خام فروشی مواد 

اولیه جلوگیری کنند.

حمایت قاطعانه 
دستگاه قضا از صنعت

 همزم��ان ب��ا ولادت امام حس��ن عس��کری)ع(، 
حجت الاس��ام محمدجعفر منتظری، دادس��تان 
کل کش��ور به همراه هیات هم��راه از خطوط تولید 
ش��رکت فولاد مبارک��ه بازدید کردن��د. به گزارش 
روزگار مع��دن، حجت الاس��ام منتظری در جمع 
مدیران و کارکنان این ش��رکت با اش��اره به اقتصاد 
مقاومت��ی و نقش کارکنان این بنگاه صنعتی گفت: 
درحال حاضر که در تحریم ظالمانه به س��ر می بریم، 
نقش کارگران و مهندسان در مقاومت در برابر این 
تهاجم ظالمانه و مدیریت اقتصادی کش��ور بس��یار 
س��ازنده و تأثیرگذار است. وی افزود: بنای دستگاه 
قضایی در حوزه مسائل اقتصادی و صنعتی، به ویژه 

صنعت این است که به کمک دولت بیاید. 

محمد اصفهانی 
کارشناس بازار فولاد 

 رئیس انجمن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران، احداث نورد 
گرم ش��ماره۲ ف��ولاد مبارکه را یک ض��رورت برای صنعت 
فولاد کش��ور و مناف��ع ملی عنوان کرد و خواس��تار اجرای 

سریع تر آن شد.
   ب��ه گ��زارش چیان، بهرام س��بحانی با اش��اره به آمار 
تولی��د و ظرفیت های نصب ش��ده فولاد کش��ور، از ضریب 
بهره برداری۷۰درص��دی ف��ولاد کش��ور خب��ر داد و گفت: 
میانگین ضریب بهره برداری از ظرفیت های نصب ش��ده در 

فولاد دنیا نیز در همین حدود اس��ت اما متاسفانه در ایران 
توازن مناس��بی بین تولید فولاد و بخش نورد وجود ندارد، 
به طوری که بیش از دو میلیون تن اس��لب مازاد بر ظرفیت 
نورد در کشور وجود دارد که عمدتا مربوط به فولاد مبارکه 
اس��ت، بنابراین از هر منظر که بنگری��م، احداث نورد گرم 
ش��ماره ۲ ف��ولاد مبارکه یک باید اس��ت و تاخیر در اجرای 

آن جایز نیست.
     وی اضافه کرد: عاوه بر ۲میلیون تن اسلب مازاد فولاد 

مبارکه، با راه اندازی قریب الوقوع فولادس��ازی سپیددش��ت 
ی��ک میلیون تن هم به این ظرفیت اضافه خواهد ش��د که 
با احداث نورد گرم ش��ماره۲ ف��ولاد مبارکه، کل ۳میلیون 
تن اس��لب مازاد کش��ور به ورق کاف گرم تبدیل می شود 
که عاوه بر ایجاد اش��تغال و بهره گیری از سرمایه های ملی 
و تامی��ن نیاز صنایع پایین دس��تی، محصولات این واحد با 
ارزش اف��زوده بالاتری به بازار داخل و خارج عرضه و موجب 

افزایش منافع ملی کشور می شود.

 رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با تاکید بر لزوم 
تسریع در اجرای طرح نورد۲ فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
بر این اس��اس، در احداث این واحد نباید ایجاد تردید کرد 
البته ممکن اس��ت در روش اجرا و سهم ساخت داخل بین 
کارشناسان و مسئولان اختاف نظر وجود داشته باشد که با 
بحث های کارشناسی قابل رفع است ولی در هر صورت این 
مباحث نباید اصل موضوع که ضرورت احداث نورد شماره۲ 

است را تحت الشعاع قرار دهد.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد مطرح کرد:
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بخش تحقیق و توس��عه به عنوان جست  وجوگر 
ن��وآوری، قلب یک واحد تولیدی به ش��مار می رود، 
چراکه پویایی یک ش��رکت تولیدی وابسته به این 
بخ��ش خواهد بود تا با به کارگی��ری دانش جدید، 
ارتق��ای به��ره وری، افزایش س��هم ب��ازار و قدرت 

رقابت پذیری همواره توان خود را ارتقا ببخشد. 
واحده��ای بزرگ فولادی با توجه به اهمیتی که 
به بخش تحقیق و توس��عه داده اند، قادر به رش��د 
بوده اند و در مقابل شرکت هایی که سرمایه گذاری 
در ای��ن بخ��ش را هزینه تلقی کرده ان��د، از بزرگ 

شدن باز مانده اند. 
ش�رط توس�عه ه�ر واح�د تولی�دی،  �

R&D است
عزی��ز قنوات��ی مدیرعامل 
ش��رکت ف��ولاد آتیه خلیج 
توج��ه  درب��اره  ف��ارس 
شرکت های فولاد به بخش 
در  توس��عه  و  تحقی��ق 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
اظهار کرد: یکی از موارد توسعه یافتگی هر سازمان 
توجه به بخش تحقیق و توس��عه )R&D( اس��ت. 
ش��رکت های بزرگی مانند شرکت تویتا که در دنیا 
بسیار موفق عمل کرده اند، به این دلیل است که به 
این بخش بسیار اهمیت داده اند و نگاهی هزینه ای 

به ندارند. 
قنوات��ی در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: در بخش 
تحقیق و توسعه، تجربه و علم در کنار یکدیگر قرار 
می گیرند و با توجه به این موضوع ایده های مختلف 
شکل می گیرند که منجر به روش های جدید برای 
تولی��د بهتر، کاه��ش هزینه ها و ان��رژی و افزایش 
بهره وری می ش��ود. از همین رو سرمایه گذاری در 

این بخش نباید به عنوان هزینه تلقی شود. 
وی در ادامه تاکید کرد: بخش تحقیق و توس��عه 
در حقیقت یک س��رمایه گذاری علمی و فناوریکی 
به ش��مار م��ی رود؛ از ای��ن رو س��ازمان هایی که به 
ای��ن بخ��ش توجه کرده اند، در کن��ار تولید، دانش 
نیز می فروش��ند. نمونه آن ش��رکت فولاد مبارکه 
اس��ت، این ش��رکت اعام کرده ک��ه به جز فروش 

محصولات خود، فناوری نیز می فروش��د. این واحد 
از تمام تخصص و دانش نیروهای خود بهره برده و 
آن را در ترکیب با آخرین دستاوردهای و روش های 
علمی و با مهندسی معکوس قادر شده که به چنین 

جایگاهی برسد. 
مدیرعام��ل ش��رکت ف��ولاد آتیه خلی��ج فارس 
تصریح کرد: یا در برخی شرکت های بزرگ، برخی 
تجهی��زات که از خ��ارج آمده و نصب ش��ده اند، با 
همین بخش تحقیق و توسعه تغییر پیدا کرده اند. 
قنواتی ادامه داد:  یکی از راه های توسعه  در تمام 
بخش ه��ای مختل��ف تولید، توجه ب��ه بخش های 

تحقیق و توسعه است. 

وی در پاس��خ به این پرس��ش که ش��رکت های 
کوچ��ک ف��ولادی تا چه اندازه ب��ه بخش تحقیق و 
توس��عه توجه می کنند، گفت:  شرکت های کوچک 
به بخش تحقیق و توس��عه توج��ه چندانی ندارند، 
این در حالی است که این شرکت های دانش بنیانی 
که در حال ایجاد ش��دن هس��تند اگر مورد توجه 
ق��رار گیرند، می توانند موجب خلق ثروت ش��وند. 
ش��رکت های کوچک نیز می توانند به این س��مت 
و س��و بروند و با تعامل بیشتر با شرکت های بزرگ 

سبب بهره وری بیشتر برای خود شوند. 
مدیرعامل ش��رکت فولاد آتی��ه خلیج فارس در 
ادام��ه پیش��نهاد کرد: اگر انجم��ن تولیدکنندگان 

فولاد که س��ال گذش��ته جش��نواره بومی سازی را 
راه اندازی کرد، اگر این نمایش��گاه بتواند در زمینه 
تحقیق و توس��عه زمینه ساز موجب تعامل بیشتری 
بین ش��رکت های بزرگ و کوچک شود، این تعامل 
می تواند به نفع ش��رکت های کوچک تمام ش��ود، 
چراکه بس��یاری از ش��رکت های کوچک همچنان 
به روش سنتی و با هزینه های بالا تولید می کنند. 

R&D ب�رای ش�رکت های کوچ�ک  �
اولویت نیست

زکریا نایبی، مدیر تحقیق و 
توسعه فولاد ناب تبریز نیز 
درباره نق��ش R&Dها در 
در  ف��ولادی  واحده��ای 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
اظهار کرد:  فولادس��ازی در 
ایران در بخش دولتی و خصوصی مشغول به تولید 
هس��تند. فولادس��ازانی که در بخ��ش دولتی کار 
می کند، بخش تحقیق و توسعه قوی تری دارند، اما 
در بخش خصوصی شرکت های بزرگ ممکن است 
که روی این حوزه سرمایه گذاری کرده باشند ولی 
شرکت های کوچک چنین سرمایه گذاری را انجام 

نمی دهند. 
نایب��ی در ادامه خاطرنش��ان کرد: از نظر اهمیت 
تحقیق و توسعه باید عنوان کرد که از آنجا صنعت 
فولاد یک صنعتی انرژی بر است این بخش می تواند 
در جه��ت کاهش مصرف انرژی بس��یار مهم تلقی 

شود. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که ت��ا چه اندازه 
بخ��ش تحقی��ق و توس��عه هزین��ه   می طلب��د که 
شرکت ها آن را هزینه می پندارند و حاضر به ایجاد 
آن نیس��تند، گفت:  این موضوع به بودجه س��الانه 
واحدهای تولیدی بستگی دارد. واحدهای تولیدی 
در کش��ورهای پیش��رفته تا ۲۰درصد بودجه خود 
را به ص��ورت معم��ول به بخش تحقیق و توس��عه 
اختص��اص می دهند، کش��ورهایی مانن��د ژاپن یا 
کره جنوب��ی ک��ه در صنعت فولاد رش��د کرده اند، 
برای بخش های تحقیق و توس��عه خود بودجه های 
قاب��ل توجهی در نظر می گیرند ای��ن در حالی که 
در ای��ران ممکن اس��ت واحدهای ف��ولادی زیر ۵ 
درصد از درآمد خود را  به بخش تحقیق و توس��عه 

اختصاص دهند.
مدیر تحقیق و توس��عه فولاد ناب تبریز در پاسخ 
ب��ه این پرس��ش ک��ه بخش تحقیق و توس��عه چه 
دستاوردهایی برای واحدهای فولاد دارد، گفت: در 
زمینه کاهش مصرف انرژی، کاهش ضایعات، تولید 
محص��ولات درجه۲ و تولی��د فناوری و محصولات 
جدید، نیازس��نجی ب��ازار و مش��تریان، طرح های 
توس��عه ای با توجیه اقتص��ادی و برنامه های آتی  و 
بلندمدت و ... می تواند در افزایش بهره وری بس��یار 

موثر باشد.  
نایبی ادامه داد: در بخش تحقیق و توسعه قوانین 
حمایتی بس��یار اهمیت دارد، زیرا در کش��ورهای 
توس��عه یافته به ص��ورت معم��ول، هزینه های این 
بخ��ش از معافی��ت مالیات��ی بهر ه مند می ش��وند، 
ام��ا در کش��ور ما ای��ن معافیت وجود ن��دارد. این 
در حال��ی اس��ت که هزینه ای که ص��رف تحقیق و 
توس��عه می ش��ود به صورت اصولی باید مش��مول 
بخش��ودگی مالیاتی ش��ود اما در ای��ران قبولاندن 
 ای��ن موض��وع ب��ه اداره مالیات��ی قدری مش��کل 

است. 

عزیز قنواتی: در بخش تحقیق و توسعه، تجربه و علم 
در کنار یکدیگر قرار می گیرند و با توجه به این موضوع 

ایده های مختلف شکل می گیرد که منجر به روش های 
جدید برای تولید بهتر، کاهش هزینه ها و انرژی و 

افزایش بهره وری می شود
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استرالیادریکفصل
۷1۶میلیوندلار
خرجاکتشافکرد

هزینه های اکتشاف مواد معدنی در استرالیا در 3 
ماهه سوم سال ۲۰۱۹میلادی نسبت به مدت مشابه 
سال گذش��ته رشد ۷.۷ درصدی نشان می دهد. به 
گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معادن و صنایع معدن��ی ایران)ایمیدرو(، به نقل از 
وب س��ایتminingweekly.com هزینه های 
اکتش��اف مواد معدنی در اس��ترالیا در3 ماهه سوم 
س��ال ۲۰۱۹میلادی ب��ا ۷.۷ درصد رش��د)معادل 
۵۱ میلی��ون و ۵۰۰ ه��زار دلار اس��ترالیا( به ۷۱۶ 
میلی��ون و 3۰۰ هزار دلار اس��ترالیا افزایش یافت. 
اکتش��اف فلزات پایه که بیشترین سهم هزینه ها را 
ب��ه خود اختص��اص داد با رش��د ۱۰.۷ درصدی به 
۲۰ میلیون و ۱۰۰هزار دلار اس��ترالیا رس��ید. وارن 
پیرس رئیس انجمن شرکت های معدنی و اکتشاف 
اس��ترالیا اعلام کرد: اکتش��اف مواد معدنی به رشد 
خ��ود ادامه می دهد چرا که صنعت متعهد به یافتن 
معادن جدید به منظور ایجاد اش��تغال، حق امتیاز 
و مزایا برای جامعه محلی اس��ت. وی افزود: باوجود 
اینکه س��رمایه گذاری برای ش��رکت های اکتشافی 
چالش برانگیز است اما آمارها حاکی از این است که 
ش��رکت ها در حال یافتن راه های تداوم برنامه های 
اکتشافی و حمایت از رشد صنعت هستند. استرالیا 
هنوز نیازمند سرمایه گذاری در بخش اکتشاف مواد 
معدنی اس��ت تا معادن را برای آینده کشف کرده و 

اشتغال و رشد صنعت را حفظ کند.

کاهش۹.۵درصدی
تولیدقلعدرچین
در11ماه۲۰1۹

تولی��د قلع در چین طی ۱۱ ماه نخس��ت س��ال 
۲۰۱۹ میلادی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۹.۴۸ درص��د کاهش نش��ان می ده��د. به گزارش 
 SMM News ایمی��درو، ب��ه نقل از وب س��ایت
میزان تولید قلع در چین طی ۱۱ ماه نخست امسال 
میلادی به ۱۲۹هزار و ۶۴۷ تن رس��ید که حاکی از 
افت ۹.۴۸ درصدی )۱3هزار و ۵۷۹ تن( نس��بت به 
مدت مش��ابه سال گذش��ته میلادی است. این در 
حالی است که میزان تولید این ماده معدنی نیز در 
نوامبر ۲۰۱۹ میلادی با افت ۲۴.۶ درصدی نسبت 
به ماه پیش از آن به ۷ هزار و ۵۲۰ تن کاهش یافت. 
عل��ت این کاهش تولید تعطیلی کارخانه قلع یونان 
Yunnan )بزرگتری��ن تولیدکننده قلع جهان( به 
منظور نصب تجهیزات جدید عنوان ش��ده اس��ت. 
انتظار می رود با راه اندازی مجدد این کارخانه میزان 
تولید قلع تصفیه شده پس از سه ماه متوالی کاهش 
به ماهانه ۱۰هزار تن افزایش یابد. این در حالی است 
که حتی برخی اسملترها نیز به دلیل تعطیلات سال 
جدید چین تولید خود را متوقف خواهند کرد. طی 
س��ال ۲۰۱۸ میلادی بیش از 3۱۰هزار تن قلع در 
جهان تولید ش��د که چین ب��ا تولید ۹۰ هزار تن از 
ای��ن ماده معدنی به عنوان برترین تولیدکننده قلع 
جهان به ثبت رس��ید. همچنی��ن میزان ذخایر قلع 
در دنی��ا ۴ میلیون و ۷۰۰هزار تن اس��ت که از این 
میزان یک میلیون و ۱۰۰هزار تن متعلق به کش��ور 
چین اس��ت. فلز قلع یکی از پر مصرف ترین فلزات 
در ساخت ترکیبات فلزی و آلیاژهای صنعتی است. 
در براب��ر فرس��ایش مقاوم ب��وده و در واکنش با هوا 
اکسید نمی شود به همین دلیل از فلز قلع به عنوان 
پوش��ش و ماده ترکیبی در بس��یاری از س��ازه های 

فلزی استفاده می شود.

پیشبینیرشد۵درصدی
مصرففولاددربرزیل

تقاضای فولاد برزیل طی سال ۲۰۲۰ میلادی ۵.۲ 
درصد افزایش می یابد. به گزارش ایمیدرو، به نقل از 
مجله متال بولتن مصرف فولاد برزیل در سال آینده 
میلادی با ۵.۲ رش��د نسبت به سال ۲۰۱۹ میلادی 
ب��ه ۲۱ میلیون و ۷۸۰هزار تن خواهد رس��ید. این 
در حال��ی اس��ت که انتظار می رود در س��ال ۲۰۱۹ 
میلادی مصرف فولاد برزیل۲۰ میلیون و ۷۱۰هزار 
تن به ثبت رس��د که حاکی از کاهش ۲.۴ درصدی 
نس��بت به تولید س��ال ۲۰۱۸ میلادی )۲۱میلیون 
و ۲۱۰هزار تن( اس��ت. پیش بینی می شود مجموع 
تولی��د ف��ولاد خ��ام برزیل در س��ال جاری میلادی 
3۲ میلی��ون و ۵۰۰ هزار تن ثبت ش��ود که نش��ان 
از افت ۸.۲ درصدی نس��بت به تولید س��ال ۲۰۱۸ 
میلادی)3۵ میلیون و ۴۱۰هزار تن( دارد. همچنین 
انتظار می رود فولادس��ازان برزیلی طی سال ۲۰۲۰ 
 میلادی 3۴ میلیون و ۲۱۰هزار تن فولاد خام تولید

کنند.

مقامات پاکستان اعلام کردند مسکو و اسلام آباد بزرگترین 
قرارداد همکاری را با هدف توسعه تجارت و کسب و کار امضا 

کردند که میلیاردها دلار ارزش دارد.
به گزارش تس��نیم به نقل از راش��اتودی، مقامات پاکستان 
اعلام کردند مسکو و اسلام آباد بزرگترین قرارداد همکاری را با 
هدف توسعه تجارت و کسب و کار امضا کردند که میلیاردها 
دلار ارزش دارد. ای��ن ق��رارداد ش��امل س��رمایه گذاری های 

عظیمی در صنایع انرژی، راه آهن و فولاد می شود.
این ق��رارداد با حضور ی��ک هیات نمایندگ��ی ۶۴ نفره به 
رهب��ری دنیس مانتوروف، وزیر صنعت و تجارت روس��یه، در 

پاکستان برای یک بازدید رسمی ۴ روزه امضا شد.
 روس��یه طبق بخش��ی از این قرار داد تا یک میلیارد دلار 
کم��ک مالی برای احی��ا و ارتقای پ��روژه کارخانه های فولاد 

پاکستان فراهم می کند.
دو طرف همچنی��ن در مورد س��رمایه گذاری در خط لوله 
گاز ش��مال-جنوب مذاکره کردند. انتظار می رود شرکت های 
روس��ی یک خط لول��ه گاز از کراچی در جنوب پاکس��تان تا 
لاهور در ش��مال ش��رق این کش��ور برای انتقال گاز طبیعی 

وارداتی بسازند تا تقاضای انرژی این منطقه را تامین کند.
روس��یه در اوایل امس��ال میلادی قول یک سرمایه گذاری 
۱۴میلی��ارد دلاری را در بخش انرژی پاکس��تان داده بود که 
ش��امل ۲.۵ میلیارد دلار سرمایه برای پروژه خط لوله شمال-

جنوب می شود.
یک ش��رکت روس��ی پروژه ای برای تبدیل نیروگاه حرارتی 
مظفرگاره به زغال س��نگ و ساخت یک نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی 

با سوخت زغال سنگ در منطقه جام شورو آغاز کرده است.

طبق گفته مقامات پاکس��تان سوپرجت های سوخوی۱۰۰ 
روس��یه با انواع قراردادهای اجاره و با گزینه فروش در اختیار 
پاکس��تان قرار می گیرد. این هواپیم��ای باریک بدنه ظرفیت 

حمل ۱۰۰ مسافر را در مسیرهای داخلی دارد.
ب��ه گفته یک��ی از مقام��ات، از این هواپیما در مس��یرهای 
داخلی و بین المللی ش��امل خاورمیانه، کش��ورهای مس��تقل 
مش��ترک المنافع، هند، چین، س��ریلانکا، بنگلادش و امارات 

استفاده می شود.
اس��لام آباد که در ۲۰۱۸ هلیکوپترهای MI-3۵ از روسیه 
خرید بود، به سایر سخت افزار های روسی هم علاقه مند است. 
هدف این دو کش��ور افزایش تجارت دو جانبه است که سال 
گذش��ته ۷۰۰ میلیون دلار بود. صادرات پاکس��تان به روسیه 
به ۱۵۰ میلیون دلار رس��ید در حالی که واردات این کشور از 

روسیه ۲۵۰ میلیون دلار بود.
مسکو به ساخت یک خط آهن از کوئتا به تفتان هم کمک 

می کند.

قیمت ط��لا در معاملات ب��ازار جهانی که س��رمایه گذاران 
منتظر روش��ن ش��دن وضعیت تعرفه های آمریکا روی واردات 
کالاهای چینی و نشس��ت سیاست پولی بانک مرکزی آمریکا 
بودند، تغییر چندانی نداشت و در محدوده اخیرش معامله شد.
ب��ه گزارش ایس��نا، هر اونس ط��لا برای تحوی��ل فوری در 
معاملات روز جاری بازار سنگاپور ۰.۱ درصد کاهش پیدا کرد 

و در ۱۴۶۱ دلار و ۱۰ سنت ایستاد.
در ب��ازار معاملات آتی آمریکا، ه��ر اونس طلا با ۰.۱ درصد 

افزایش، ۱۴۶۵ دلار و ۶۰ سنت معامله شد.
به گفته مارگارت یانگ یان، تحلیلگر بازارا در شرکت »سی 
ام سی مارکتس«، هر دو رویداد ممکن است عامل تاثیرگذاری 
روی قیمت طلا باش��ند. اگر لحن بانک مرکزی آمریکا تمایل 
به تحکیم سیاست پولی را نشان دهد، قیمت طلا ممکن است 

پایی��ن رود. با این همه اگر آمری��کا و چین نتوانند به راه حلی 
دس��ت پیدا کنند و دور جدید تعرفه های آمریکا روی واردات 
کالاهای چینی اجرا شود، معامله گران به جانب طلا به عنوان 
دارای��ی ام��ن روی خواهند آورد. آمریکا و چین لحن آش��تی 
جویان��ه ای در پیش گرفته اند و چین ابراز امیدواری کرده که 

هر چه زودتر توافقی منعقد شود.
دونال��د ترام��پ، رییس جمه��ور آمریکا اعلام ک��رده که با 
پکن روی یک توافق پیش از اجرایی ش��دن تعرفه های جدید 
روی واردات ۱۵۶ میلیارد دلار کالای چینی در دس��امبر، کار 

می کند.
بر اس��اس گزارش رویت��رز، تاثیر جنگ تجاری روی رش��د 
اقتصادی باعث شده است بانک مرکزی آمریکا امسال سه دور 
نرخهای بهره را کاهش دهد که از قیمت طلا پشتیبانی کرده 

اس��ت. طلا اکنون در مسیر ثبت بزرگترین رشد قیمت سالانه 
در حدود یک دهه اخیر قرار دارد و از ابتدای امس��ال تاکنون 

بیش از ۱3 درصد رشد کرده است.
اکثر سیاس��تگذاران بان��ک مرکزی آمری��کا روی ثابت نگه 
داش��تن نرخهای بهره تا زمانی که دورنمای اقتصادی وخامت 
پی��دا نکن��د، تاکی��د کرده اند. انتظ��ار می رود بان��ک مرکزی 
 آمری��کا نرخ به��ره را در مح��دود ۱.۵۰ ت��ا ۱.۷۵ درصد نگه

 دارد.
به گفته وانگ تائو، تحلیلگر فنی رویترز، هر اونس طلا برای 
تحوی��ل فوری حمایت در س��طح ۱۴۵۵ دلار را خواهد آزمود 
و اگر این قیمت شکس��ته ش��ود، به سطح ۱۴۴۰ دلار سقوط 

خواهد کرد.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس پالادیم برای تحویل 

فوری ۰.۲ درصد افزایش پیدا کرد و به ۱۸۸۵ دلار و 3۱ سنت 
رس��ید. هر اونس نقره برای تحویل فوری ثابت بود و ۱۶ دلار 
و ۶۰ سنت معامله شد. هر اونس پلاتین برای تحویل فوری با 

۰.۵ درصد کاهش، به ۸۹۹ دلار و ۹ سنت رسید.

روسیهدرپاکستانسرمایهگذاریمیکند

نوسانقیمتطلایجهانیمحدودشد

مسائل و مشکلات واحدهای تولیدی نباید وارد فاز سیاسی شود
معاوناولرئیسجمهوری:

تولی��د جهان��ی آلومینیوم طی ۱۰ ماه نخس��ت س��ال 
۲۰۱۹ میلادی ش��اهد کاهش ۰.۹ درصدی بود. این در 
حالی اس��ت که تولید جهانی آلومینا ۱.۹ درصد افزایش 

یافت.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو( به نقل از وب سایت 
متال ماینرMetal Miner تولید جهانی آلومینیوم طی 
۱۰ ماه نخس��ت امسال میلادی ۵3میلیون و ۴۰هزار تن 

به ثبت رس��ید که حاکی از افت ۰.۹ درصدی نس��بت به 
مدت مش��ابه سال گذشته اس��ت. همچنین میزان تولید 
آلومینیوم در اکتبر ۲۰۱۹ میلادی ۵ میلیون و 3۹۰ هزار 
تن گزارش ش��ده است. از این میزان 3 میلیون و ۱۰هزار 
تن مربوط به تولید آلومینیوم در چین اس��ت که نسبت 
به اکتب��ر ۲۰۱۸ میلادی )تولید3 میلی��ون و ۱3۰ هزار 
تن( کاهش و نس��بت به سپتامبر ۲۰۱۹ میلادی)تولید۲ 
میلیون و ۹۲۰ هزار تن( افزایش نشان می دهد. طی اکتبر 

۲۰۱۹ می��لادی مجموع تولید آلومینیوم در کش��ور های 
عضو شورای همکاری خلیج فارسGCC، ۴۹۴هزار تن، 
امریکای ش��مالی 3۱۶ هزار تن و اروپای غربی ۲۸۶ هزار 

تن گزارش شده است.
تولی��د جهان��ی آلومین��ا از ابت��دای ژانوی��ه ت��ا پایان 
اکتب��ر ۲۰۱۹ می��لادی با ۱.۹ درصد افزایش نس��بت به 
مدت مش��ابه س��ال ۲۰۱۸ میلادی ب��ه ۱۱۰ میلیون و 
3۰۰هزار تن رس��ید. این رقم در۱۰ ماه نخس��ت س��ال 

 گذش��ته می��لادی۱۰۸ میلی��ون و ۲۰۰هزار ت��ن بوده
 است.

طی اکتبر ۲۰۱۹ میلادی میزان تولید آلومینا در چین 
۶ میلیون و ۸۰ هزار تن گزارش ش��ده اس��ت.این میزان 
بیشتر از تولید سپتامبر ۲۰۱۹ میلادی)تولید۵ میلیون و 
۸۸۰ هزار تن( اس��ت در حالی که نسبت به اکتبر ۲۰۱۸ 
میلادی )تولید۶ میلیون و ۱۶۰هزار تن( با کاهش همراه 

بوده است.

کاهش۰.۹درصدیتولیدجهانیآلومینیوم

افزایش1.۹درصدیتولیدآلومینا

 گروه معدن: 
مع��اون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه 
مسائل کارخانه ها و مشکلات کارگری واحدهای 
تولیدی نباید وارد فاز سیاسی شود، تصریح کرد: 
مس��ائل کارخانه ها باید در س��طح دستگاه های 
اجرای��ی ذیرب��ط و با تدبیر مدیران اس��تان ها و 
س��تاد تس��هیل و رفع موانع، حل و فصل شود 
چرا که اگر این مس��ائل سیاسی شود، مشکلات 

پیچیده تر خواهد شد. 
ب��ه گزارش پای��گاه اطلاع رس��انی معاون اول 
رئیس جمهوری، اس��حاق جهانگیری در جلسه 
بررس��ی مس��ائل و مش��کلات واحدهای بزرگ 
تولیدی اس��تان مرکزی از ش��رکت های هپکو، 
واگن پارس و آذرآب به عنوان سه کارخانه مهم 
صنعتی کش��ور یاد کرد و گفت: در دوره ای که 
به دنبال احداث کارخانه های بزرگ در کش��ور 
بودیم، این س��ه واحد تولیدی نقش موثری در 

صنعتی شدن کشور ایفا کردند.

معاون اول رئیس جمهوری با اش��اره به برخی 
مسائل و مش��کلات پیش روی این سه کارخانه، 
ب��ر ضرورت ح��ل مس��ائل آنه��ا در کوتاه ترین 
زم��ان ممکن تاکی��د ک��رد و از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت خواس��ت برای شناسایی موانع 
 و رفع مش��کلات این س��ه واحد تولیدی تلاش 

کند.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه مس��ائل کارخانه ها و 
مشکلات کارگری واحدهای تولیدی نباید وارد 
فاز سیاسی شود، تصریح کرد: مسائل کارخانه ها 
باید در س��طح دس��تگاه های اجرایی ذیربط و با 
تدبیر مدیران اس��تان ها و س��تاد تسهیل و رفع 

موانع، حل و فصل ش��ود چرا که اگر این مسائل 
 سیاس��ی ش��ود، مش��کلات پیچیده ت��ر خواهد

 شد.
جهانگی��ری ب��ا بیان اینک��ه باید نس��بت به 
پرداخت به موقع حق��وق کارگران و جلوگیری 
از آس��یب به وضعیت معیش��تی آنها حساسیت 
داش��ته باشیم، افزود: مدیران بنگاه های تولیدی 
باید تلاش کنند کارگ��ران را زیر چتر حمایتی 
خ��ود قرار دهند و با ارتب��اط و تعامل خوبی که 
ب��ا آنها برق��رار می کنند، اجازه ندهند مس��ائل 
کارگری دستمایه بهره برداری جریانات سیاسی 

شود.

وی ب��ر لزوم حمای��ت از مدی��ران بنگاه های 
نابج��ای  دخالت ه��ای  ع��دم  و  تولی��دی 
دس��تگاه های مختلف در اداره ام��ور کارخانه ها 
تاکی��د کرد و گف��ت: نباید احس��اس امنیت و 
آرام��ش مالک و مدیران کارخانه ها خدش��ه دار 
ش��ود چراک��ه ای��ن ام��ر ب��ه تمای��ل و رغبت 
 س��رمایه گذاری در واحده��ای تولیدی آس��یب

 می زند.
مع��اون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه 
واگ��ذاری بنگاه ه��ای تولی��دی بای��د به بخش 
خصوص��ی دارای اهلیت که امکان اداره مطلوب 
واح��د تولیدی را دارد، انجام ش��ود از س��ازمان 
خصوصی س��ازی خواست ظرف دو هفته مسائل 
ش��رکت هپکو را با هماهنگ��ی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت تعیین تکلیف کنند.
در این جلس��ه ک��ه وزرای راه و شهرس��ازی، 
صنع��ت، معدن و تج��ارت، تع��اون، کار و رفاه 
اجتماع��ی، اس��تاندار اس��تان مرک��زی، رئیس 

س��ازمان بورس، مدیرعامل ش��رکت راه آهن و 
مدی��ران عامل بانک های ملی و کش��اورزی نیز 
حضور داشتند، گزارش��ی از مشکلات و مسائل 
پی��ش روی واحده��ای تولیدی هپک��و، واگن 
پارس و آذرآب ارائه ش��د و مدی��ران عامل این 
کارخانه ه��ا ب��ه ارائ��ه توضیحات��ی در خصوص 
مس��ائل و دغدغه ه��ای خ��ود و نی��ز ظرفی��ت 
 فع��ال تولید و میزان اش��تغال، ای��ن کارخانه ها 

پرداختند.
در ادام��ه ای��ن جلس��ه مهم ترین مس��ائل و 
مش��کلات پیش روی این س��ه واح��د تولیدی 
نظیر تعیی��ن تکلیف مالکی��ت کارخانه، تامین 
س��رمایه در گ��ردش، رس��یدگی ب��ه معوقات 
کارگ��ری، حل مس��ائل بازنشس��تگی و... مورد 
بح��ث و تبادل نظر قرار گرف��ت و پس از طرح 
نظ��رات و پیش��نهادات مختل��ف، تصمیم��ات 
 لازم برای حل مس��ائل این س��ه کارخانه اتخاذ

 شد.

جهانگیریازوزارتصنعت،معدنوتجارتخواست
برایشناساییموانعورفعمشکلاتسهواحد
توایدیهپکو،واگنپارسوآذرآبتلاشکند
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اراک تنه��ا وجهه صنعتی ندارد، بلکه در گوش��ه ای از 
این کلانش��هر شلوغ موزه ای از سنگ های زینتی و گوهر 
وج��ود دارد. ۳۵۰گونه ارزش��مند از کانی ه��ای نایاب و 
منحصر به فرد جهان و ایران ش��امل پری��ت، آلوامارین، 
یاقوت سرخ، یاقوت کبود، مالاکیت، مگنتیت،اسپردومن، 
آمتیسیت،آماپونیت،کوارتز و عقیق در این موزه نگهداری 

می شود. 
 منبع: ایرنا 

موزه سنگ و گوهر در اراک 

 گروه معدن: 
قطب تولید س��نگ ایران و جهان اس��ت اما از 
قط��ار فناوری های نوین جامانده، س��الانه اینجا 
بی��ش از ۱۰ ه��زار کامیون لجن س��نگ تولید 
می شود که آسیب های فراوانی به محیط زیست و 

سلامت مردم وارد کرده است. 
اس��تان لرس��تان با توجه به منابع غنی سنگ 
به ویژه سنگ های تزئینی و نما در منطقه، بیشتر 
در زمین��ه س��رمایه گذاری در راس��تای فرآوری 
انواع سنگ های تزئینی، ساختمانی و مواد کانی 

غیرفلزی استانی مستعد است. 
وقتی حرف از صنعت س��نگ به میان می آید، 
به طورقطع هر کاربلدی در این حوزه لرس��تان را 
به عنوان دارنده یکی از بزرگ  ترین ذخایر س��نگ 
جهان معرفی خواهد کرد، اس��تانی که ۳ درصد 
س��نگ جهان را در خود ج��ا  داده، اما همچنان 
این نام پرآوازه برای سفره لرستان نان وآب نشده 

است. 
چالش�های�صنعت�سنگ�لرستان��

بیشتر معادن استان لرستان به سنگ های نما 
و تزئینی اختصاص دارد، به طوری که با داش��تن 
حدود یک چهارم ذخایر سنگ های تزئینی کشور 

حائز رتبه نخست در این زمینه است. 
به گزارش مهر، تولیدات س��نگ لرس��تان ۲۲ 
درصد تولیدات کش��ور و ۳ درصد تولید جهانی 
است، از انواع معادن این استان می توان به سنگ 
گچ، س��نگ آهک، س��نگ چینی، فروسیلیس، 
فلدسپات، تالک، نمک و سنگ لاشه پالون اشاره 

کرد. 
آلودگی�فعالیت�سنگبری�ها���

ای��ن صنعت اش��تغالزا از مصائ��ب زیادی رنج 
می ب��رد به طوری ک��ه بی توجه��ی ب��ه ارتق��ای 
ای��ن صنعت، بروزرس��انی تجهی��زات و امکانات 
مورداس��تفاده در این بخش، استفاده از حداکثر 
ت��وان واحده��ای س��نگبری فع��ال، آلودگ��ی 
زیس��ت محیطی و ضایعات بالای صنعت سنگ، 
غفلت از فرآوری س��نگ لرستان و خام فروشی و 
ده ها مشکل دیگر موجب شده صنعت سنگ این 
استان همچنان روی پاشنه بی تدبیری بچرخد. 

س��اختار س��نتی و تجهیز نب��ودن واحدهای 
س��نگبری به فناوری های نوین، فعالیت کمتر از 
ظرفیت و توان تولید بخش عمده ای از واحدهای 
سنگبری استان، دس��تیابی نداشتن به بازارهای 
خارج��ی به دلی��ل نب��ود پایانه ه��ای صادراتی و 
ش��رکت های تخصص��ی قوی در ام��ر صادرات و 
ف��روش س��نگ از دیگر چالش ه��ای پیش روی 

صنعت سنگ استان لرستان است. 
گرد�و�غبار�سنگبری�ها�در�ریه�ها��

فعالیت سنگبری ها در حاشیه شهرهای استان 
لرس��تان دارای آلودگی های��ی در ابعاد مختلف 
است که ازجمله آنها می توان به گردوغبار حاصل 
از فعالیت این س��نگبری ها، پسماندها و ضایعات 

آنها اشاره کرد. 

این در حالی اس��ت که گردوغباری که هنگام 
برش یا تراشیدن سنگ به وجود می آید می تواند 
مضر باش��د چراکه این غبارها حاوی س��یلیس 
هستند. این ذرات می تواند به قسمت های عمقی 
ریه برس��د و باعث بیماری به نام س��یلیکوزیس 
شود. البته آلودگی هوا بیشتر در سنگتراشی هایی 

ملموس است که بدون آب فعالیت می کنند. 
مخاطرات�زیست�محیطی���

دوغاب حاصل از تولید س��نگ شامل مخلوط 
آب و ذرات بس��یار ریز س��نگ )پودر س��نگ( از 
دیگر پس��ماندهای سنگبری هاست. این دوغاب 
مانند شیره ای رقیق اس��ت که به راحتی جریان 
می یابد و در همه قس��مت های خط تولید وجود 
دارد و س��پس به حوضچه های ترس��یب منتقل 

می شود. 
آب در حوضچه آخر به وس��یله پمپ دوباره به 
خ��ط تولید برگردانده و پس از ته نش��ینی ذرات 
معلق که پودر س��نگ نامیده می شود، به صورت 
گل رس��وب کرده و این رس��وبات پس از خشک 

شدن جمع آوری و دور ریخته می شوند.
ضایعات کارخانه س��نگ از دیگر پسماندهای 
حاصل از فعالیت سنگبری هاس��ت. این ضایعات 
در مراح��ل گوناگ��ون تولید ایجاد می ش��ود که 
بخش��ی از آن قابلی��ت اس��تفاده و بازیاف��ت در 
کارخانه های س��نگ کوبی را دارند که باید به این 

امر ازسوی متولیان توجه شود. 

یکی از اهالی حاش��یه این سنگبری ها با بیان 
اینک��ه فعالی��ت این س��نگبری ها موجب از بین 
رفت��ن منابع طبیع��ی و محیط زیس��ت منطقه 
ش��ده، اظهارک��رد: وقتی ی��ک بارندگی کوچک 
رخ می ده��د، س��یلاب ضایعات ای��ن کارخانه ها 
و س��نگبری ها را وارد زمین های کش��اورزی ما 

می کند. 
وی ب��ا بیان اینک��ه فعالیت این س��نگبری ها 
ضررهای زیادی به ما وارد کرده، افزود: در فصل 
تابس��تان گردوخاک این س��نگبری ها به داخل 

روستا می آید و موجب بیماری مردم می شود. 
یک��ی از کارگ��ران مش��غول ب��ه کار در ای��ن 
س��نگبری ها با بیان اینکه ضایعات ما زیاد است، 
عن��وان ک��رد: علت این ام��ر هم ب��ه روز نبودن 

دستگاه های ما است. 
این در حالی اس��ت ک��ه پیش ازاین مدیرکل 
پیش��ین محیط زیس��ت استان لرس��تان مدعی 
ش��ده بود که ۶۰ درصد فعالیت س��نگبری های 
اس��تان تبدیل ب��ه ضایعاتی می ش��ود که برای 
ک��رده ایج��اد  را  مش��کلاتی   محیط زیس��ت 

 است.  آب ناش��ی از فعالیت سنگبری ها تبدیل 
به پودری می ش��ود که بر اثر پخش شدن آن در 
بافت خاک یا در رودخانه ها موجب آلوده ش��دن 
محیط زیس��ت ش��ده و خاک را به سمت قلیایی 
ش��دن می برد و این آلودگی ها تأثیر سوء بر رشد 

گیاهان دارد.

تولید��۱۰هزار�کامیون�لجن�سنگ��
مهرداد فتحی بیرانوند، مدیرکل محیط زیست 
لرستان در این زمینه اظهارکرد: ۵۰۰ سنگبری 

فعال و غیرفعال در لرستان وجود دارد. 
وی، ادام��ه داد: متأس��فانه ب��ه دلیل مدیریت 
نشدن پسماند س��نگبری های ما وضعیت خوبی 
ندارند. زلقی کارش��ناس محیط زیس��ت لرستان 
نی��ز با بیان اینکه میزان حجم لجن تولیدش��ده 
در این س��نگبری ها در س��ال بی��ش از ۱۰ هزار 
کامیون اس��ت، عنوان کرد: متأس��فانه در بخش 
خصوصی و دولتی این حوزه سرمایه گذاری برای 
ایجاد صنایع تبدیلی نش��ده است.  سالاروند یک 
کارش��ناس دیگر محیط زیست لرس��تان، تأکید 
ک��رد: اگر فناوری ه��ای نو در ای��ن زمینه به کار 
گرفته می ش��د و روش های برش اصلاح می شد، 
ش��اید نص��ف لجنی ک��ه در حال حاض��ر تولید 

می شود را در این سنگبری ها نداشتیم.
صنایع�تبدیلی،�حلقه�گمشده��

وی با اش��اره ب��ه تولی��د کربنات کلس��یم از 
ضایعات س��نگبری ها، تصریح کرد: این کربنات 
کلس��یم می توان��د ارزآوری خیل��ی خوبی برای 

کشور و استان داشته باشد.
رئیس اتحادی��ه س��نگبری های دورود نیز در 
س��خنانی اظهارک��رد: اگر صنای��ع تبدیلی برای 
بازیافت ضایعات سنگبری ها ایجاد کنیم، به طور 

حتم بسیاری از مشکلات موجود رفع می شود. 
موسوی گفت: ایجاد صنایع تبدیلی هم موجب 
ایجاد اش��تغال می ش��ود و هم به محیط زیست 

آسیب نمی رسد. 
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
لرستان پیش ازاین در سخنانی گفته بود: یکی از 
مش��کلات حوزه صنعت سنگ لرستان این است 

که خیلی از واحدهای سنگبری استان طول عمر 
زی��ادی از فعالیت آنها می گ��ذرد و فناوری آنها 
به روز نیست، این امر موجب شده محصولات این 
واحدها  در بازارهای داخلی و خارجی قابل رقابت 

نباشد.
بنابرای��ن گ��زارش، در ای��ن میان بای��د از دو 
دیدگاه به چالش »ضایعات« در صنعت س��نگ 
پرداخت. از یک س��و س��رمایه ای که به راحتی از 
پیکره این صنعت جدا ش��ده و در قالب ضایعات 
دور ریخته می ش��ود و از سوی دیگر، زخمی که 
این ضایعات بر پیکره محیط زیست وارد می کند 

و اثرات تخریبی بلندمدتی که برجا می گذارد.
پژوهش هایی درزمینه ضایعات صنعت س��نگ 
از س��وی متولیان امر انجام ش��ده آم��ار و ارقام 
قابل تأملی به دس��ت داده به طوری که پیش ازاین 
یک مس��ئول در اداره آموزش، فناوری و صنایع 
نوین س��ازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان 
اع��لام کرده ب��ود: ارزش اف��زوده ضایعاتی که از 
صنعت سنگ بر جا می ماند، بالای ۱۰۰ میلیارد 

تومان در سال را شامل می شود.
از یک س��و دور انداختن این سرمایه میلیاردی 
موجب دغدغه مس��ئولان در این بخش ش��ده و 
ازسوی دیگر، حجم تخریب های زیست محیطی 
ناشی از این ضایعات به اندازه ای است که تاکنون 
بارها در نشس��ت های کارگروه پس��ماند به این 

معضل زیست محیطی اشاره  شده است. 
هرچن��د فع��الان صنعت س��نگ دیدگاه های 
گوناگونی برای رفع مش��کلات صنعت سنگ در 
لرس��تان دارند اما ایجاد پایانه صادراتی س��نگ، 
راه اندازی ش��رکت های تخصص��ی در حوزه های 
ف��رآوری، ممی��زی، بازرگانی و ص��ادرات، ایجاد 
واحده��ای ف��رآوری و تجهی��ز ای��ن واحدها به 
دانش روز، اعمال عوارض خام فروش��ی س��نگ و 
ترغیب فع��الان این حوزه تجهیز واحدهای خود 
ب��ه فناوری های نوی��ن را می ت��وان از مهم ترین 
راهکارهای برون رفت از مش��کلات حوزه صنعت 

سنگ استان برشمرد.
از سوی دیگر، پدیده غیراقتصادی خام فروشی 
در کش��وری مانن��د ایران ک��ه نیاز اساس��ی به 
اشتغال زایی دارد باعث شده معدنداران و فعالان 
صنعت سنگ تنها به زحمت برداشت اکتفا کرده 
و استخراج معادن گرانبهای کشور بدون فرآوری 
خ��اص را نادی��ده گرفت��ه و فقط ب��ا برش های 
معمولی و به طور خ��ام زمینه عرضه محصولات 
ای��ن صنعت به نام کش��ورهای دیگر در بازارهای 
جهان��ی را فراهم کنند و ۶براب��ر ارزش افزوده و 
اش��تغالزایی این حوزه دودس��تی تقدیم رقیبان 

خارجی شود.
به هرروی امید می رود با توجه به جایگاه مهم و 
حیاتی صنعت سنگ در لرستان زمینه ساماندهی 
پس��ماندهای سنگبری های اس��تان به منظور به 
حداقل رساندن آسیب های زیست محیطی ناشی 

از فعالیت های این واحدها فراهم شود. 

»صنعت سنگ« هنوز سنتی است
تهدیدهای�زیست�محیطی�یک�صنعت

سالانه ۸۵۰ میلیون 
مترمکعب آب وارد دریاچه 

ارومیه خواهد شد 
مدیردفت��ر منطقه ای س��تاد احی��اء دریاچه 
ارومی��ه در آذربایجان ش��رقی گف��ت: با اجرای 
۳ پ��روژه دول��ت در راس��تای احی��اء دریاچه 
ارومی��ه س��الانه ح��دود ۸۵۰ میلی��ون مت��ر 
مکع��ب آب ب��ه دریاچه ارومیه خواهد رس��ید 
 که باع��ث کاه��ش دغدغ��ه دریاچ��ه ارومیه 

می شود. 
به گ��زارش ایس��نا، خلی��ل س��اعی در آیین 
معرفی س��فیران احیاء دریاچ��ه ارومیه درباره 
دلایل خشک شدن دریاچه ارومیه، اظهارکرد: 
۴ پارامت��ر مهم تغیی��ر اقلی��م، کاهش حدود 
۱۸ت��ا۲۰ درص��دی ن��زولات توس��عه باغ ه��ا، 
افزایش برداش��ت ازمنابع زیرزمین��ی و تغییر 
الگوی کش��ت از کم مصرفی آبی به پرمصرفی 
 از جمله دلایل خش��ک ش��دن دریاچه ارومیه

 است. 
وی با بیان اینکه کارگروه ملی نجات دریاچه 
ارومی��ه در ۱۳۹۳ فعالیت خ��ود را آغاز کرده 
اس��ت، افزود: اگر این ستاد ش��کل نمی گرفت 
دریاچه ارومیه با رون��د نزولی که طی می کرد 
و ارتف��اع آن هر س��ال ب��ه اندازه ح��دود ۴۰ 
سانتی متر کاهش می یافت اکنون مانند تالاب 
 قوروگ��ول فق��ط آبی ب��ا ارتفاع بس��یار اندک 

داشت. 
وی افزود: امس��ال تراز دریاچه ارومیه نسبت 
به سال گذشته ۸۴ س��انتی متر افزایش یافته 
و امیدواریم با ادامه بارش ها تا پایان امس��ال به 

تراز ۱۲۷۲ متر می رسد. 
س��اعی ب��ا اش��اره به اینکه س��ال گذش��ته 
آم��اده رس��یدن ت��راز دریاچه ب��ه ۱۲۷۲ متر 
بودیم، گف��ت: اما تراز دریاچ��ه در ۱۲۷۱.۹۴ 
تبخی��ر ب��ه  و س��پس آب، ش��روع   ایس��تاد 

 کرد. 
وی ب��ا بیان اینکه یک��ی از تهدیدهای اصلی 
دریاچ��ه ارومی��ه، بح��ث تبخی��ر آب اس��ت، 
گف��ت: ح��دود ۲ میلی��ارد مت��ر مکع��ب آب 
دریاچه در تابس��تان امس��ال تبخیر ش��د که 
در ای��ن راس��تا می توانیم راهکاره��ای علمی 
جلوگی��ری از تبخی��ر را یافت تا در راس��تای 
به دس��ت توفیق��ی  ارومی��ه   احی��اء دریاچ��ه 

 آورد. 
مدیردفت��ر منطقه ای س��تاد احی��اء دریاچه 
ارومی��ه در آذربایجان ش��رقی با بی��ان این که 
س��الانه باید حدود ۳ میلیارد مترمکعب آب بر 
پیکره دریاچه وارد ش��ود تا ای��ن دریاچه زنده 
بمان��د درباره ظرفیت آب��ی منطقه گفت: ۳۹۳ 
میلی��ون مترمکعب آب باید از حوزه آذربایجان 
ش��رقی تامی��ن ش��ده و ب��ه پیک��ره دریاچ��ه 
برس��د و مابقی ظرفی��ت تامی��ن آب برعهده 
 اس��تان های آذربایج��ان غرب��ی و کردس��تان

 است. 
وی با اش��اره به اینکه در ۳ تا ۴سال گذشته 
۱۴۲ کیلومت��ر لایروبی مس��یر دریاچه ارومیه 
ازسوی شرکت آب منطقه ای آذربایجان شرقی 
انجام ش��د، اظهار کرد: این لایروبی در مس��یر 
دریاچه در سال گذشته باعث شد آب حاصل از 
بارش ها به س��مت دریاچه راه یافته و به همراه 
آزادس��ازی آب جمع شده در پشت سد حدود 
۲.۴ میلیارد مترمکع��ب آب به دریاچه ارومیه 

وارد شد. 
وی با بی��ان اینکه دولت ۳ پروژه برای احیاء 
دریاچ��ه ارومی��ه دارد، گف��ت: از طریق پروژه 
انتقال آب حوزه به حوزه، سالانه ۶۲۳ میلیون 
مترمکع��ب آب از رودخان��ه زاب ب��ه  وس��یله 
 تونل��ی به ط��ول ۳۵ کیلومتر منتق��ل خواهد 

شد. 
مع��اون  بازدی��د  ب��ه  اش��اره  ب��ا  س��اعی 
رئیس جمهوری از تونل پ��روژه انتقال آب زاب 
به دریاچه ارومیه، اظهارک��رد: تمامی آب های 
تصفیه شده پس��اب شهری تبریز نیز به پیکره 
دریاچ��ه ارومی��ه انتقال می یابد ک��ه از طریق 
مدول دوم تصفیه خانه ش��هر تبریز حدود ۱۲۳ 
میلیون مترمکعب آب و مدول سوم تصفیه خانه 
نیز حدود ۵۳ میلیون مترمکعب س��الانه وارد 

دریاچه ارومیه می شود. 
وی اع��لام کرد: براس��اس ۳ پ��روژه دولت، 
س��الانه ح��دود ۸۵۰ میلی��ون مترمکعب آب 
به دریاچه ارومیه می رس��د ک��ه باعث کاهش 

دغدغه دریاچه ارومیه می شود. 
وی تاکید ک��رد: باید دریاچ��ه ارومیه و آب 
را به عن��وان گفتمان ملی تبدی��ل کرده و یک 

دغدغه در بین مردم باشد.

وقتی یک بارندگی کوچک رخ می دهد، سیلاب ضایعات 
کارخانه های سنگ و سنگبری ها را وارد زمین های 

کشاورزی می کند

 گزارش تصویری
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تشریحفناورینانوپوشش»سبز«در
نمایشگاهرنگ،رزینوپوششهایصنعتی

از  یک��ی  محقق��ان 
ب��ا  فن��اور  ش��رکت های 
دس��تیابی و تجاری س��ازی 
نانوپوش��ش های زیرکونیوم 
قرار اس��ت این فن��اوری را 
در نوزدهمی��ن نمایش��گاه 
بین الملل��ی رن��گ و رزین 

معرفی کنند.
به گزارش ایس��نا، پوش��ش دهی تبدیلی کرومات ی��ا کروماته کردن، نوعی 
از پوش��ش دهی اس��ت که ب��ا عملیات ش��یمیایی می توان ترکیب��ات فلزی 
 نظی��ر اس��ید کرومی��ک +6، کرومات ی��ا دی کروم��ات را روی س��طح قرار

 داد. 
نتیجه چنی��ن عملیاتی ایجاد پوش��ش محافظ تبدیلی، ش��امل ترکیبات 
کروم بر روی س��طح فلز اس��ت و این روش برای چسبندگی رنگ و مقاومت 

خوردگی آلومینیوم انجام می شود.
آلودگی ه��ای  فرآین��د،  ای��ن  در  رای��ج  چالش ه��ای  از  یک��ی  ول��ی   
زیس��ت محیطی در اثر اس��تفاده از کروم +6، اس��یدنیتریک و سود سوزآور 
اس��ت؛ از این رو نیاز اس��ت صنای��ع راهکارهایی برای جلوگیری از آس��یب 
 به نی��روی انس��انی و همچنی��ن ممانع��ت از آلودگی محیط زیس��ت اتخاذ

 کنند.
اس��تفاده از پوش��ش تبدیلی زیرکونیوم یکی از این راهکارها اس��ت و در 
این راس��تا یکی از ش��رکت های فن��اوری که در زمینه تولی��د و عرضه انواع 
ش��وینده های صنعتی و پوشش های سطحی فعال است، مطالعات وسیعی را 

اجریی کرده است.
 این پژوهش��گران اس��ید نیتری��ک، سودس��وزآور و کرومات��ه را کاملا از 
 چرخه تولید خارج و نانو پوش��ش ها را ب��ه عنوان جایگزین به صنایع معرفی 

کردند.
در فرآیند تشکیل این پوشش ها، اتم های سطحی با یک آنیون مناسب وارد 
واکنش ش��ده و موجب تشکیل یک لایه بر روی سطح می شوند. چسبندگی 
فوق العاده به زیرلایه، یکی از بزرگترین مزایای پوش��ش های تبدیلی به شمار 
می رود. از این گونه پوش��ش ها به عنوان یک لایه  زیرساز جهت بهبود کیفیت 

چسبندگی رنگ استفاده می شود.
به منظ��ور معرفی این نانوپوش��ش ها این پژوهش��گران درصدد هس��تند 
ک��ه در کارگاه آموزش��ی مرب��وط به پوش��ش های س��طحی در نوزدهمین 
نمایش��گاه بین المللی رنگ و رزین، پوش��ش های صنعتی، م��واد کامپوزیتی 
 و صنع��ت آب��کاری، به تش��ریح فن��اوری پوش��ش تبدیل��ی نانوزیرکونیوم

 بپردازند. 

4کشته
درمعدنطلایافریقایجنوبی

ضع��ف ایمنی و مقررات و 
قوانی��ن کار یکی از مواردی 
اس��ت ک��ه س��الانه منج��ر 
معدن  کارگ��ران  م��رگ  به 
مختل��ف  کش��ورهای  در 
جه��ان می ش��ود. ش��رکت 
افریق��ای  ط��لای  مع��دن 

جنوب��ی و اتحادی��ه مع��دن این کش��ور در بیانیه ای اعلام ک��رد 4 معدنچی 
 در اث��ر ری��زش س��نگ در معدن طلا کش��ته و ی��ک نفر به ش��دت زخمی

 شدند. 
به گزارش اقتصاد آنلاین، س��قوط س��نگ در این معدن طلا به دنبال یک 
زمین لرزه اتفاق افتاد. اتحادیه ملی کارگران معدن )NUM( که به ش��دت 
به این ش��رکت معدنی انتقاد کرده است، در بیانیه ای عنوان کرد: هیچ مسیر 

فراری برای کارگرانی که زیر آوار گرفتار شده بودند، وجود نداشت.  
در ای��ن بیانیه همچنین آمده اس��ت تی��م اصلی معدن یعن��ی گروهی از 
معدن��کاران که برای انجام نجات زیرزمینی آموزش دیده اند، س��رعت کافی 
برای نجات جان کارگران گرفتار در آوار را نداشته اند و رهبران تیم نجات به 

عمد از سوی گروه دیگری در ادامه عملیات نجات متوقف شده اند. 
 البته اتحادیه ملی کارگران معدن مدارک و شواهدی برای اثبات این ادعا 
ارائه نکرده اما عنوان کرده است کارگران حاضر در محل که در جریان حادثه 

قرار داشته اند از این موضوع خبر داده اند.
 ش��رکت معدنی ویلیج می��ن ری��ف Village Main Reef در این باره 
عن��وان کرده که ت��ا تکمیل تحقیقات در این راس��تا اظهارنظ��ری در مورد 

عملیات نجات نخواهد داشت.  
جیمز دانکن، س��خنگوی ش��رکت در این رابطه گف��ت: ریزش آوار در پی 
وقوع دو زمین لرزه رخ داده اس��ت. تحقیقات در مورد عوامل علی احتمالی 
در ح��ال انجام اس��ت و ما تنها پس از تکمیل تحقیق��ات اظهارنظر خواهیم 
 ک��رد و موضعی در م��ورد اتهامات اتحادی��ه ملی کارگران مع��دن نخواهیم 

داشت. 
س��خنگوی اتحادیه ملی کارگران معدن نیز در این باره توضیح داد: پیوند 
این ریزش به زمین لرزه چندان مرتبط نیست چرا که بزرگی زمین لرزه تنها 

2.6 ریشتر بوده است.  
وزارت مناب��ع معدنی اعلام کرد: ش��مار تلفات در مع��ادن افریقای جنوبی 
از ۹0 کش��ته در س��ال 13۹6 به 81 مورد در سال 13۹7رس��ید. که البته 
این کاهش در مقایس��ه با آمار دهه های پیشین که مرتبط با ضعف ایمنی و 

مقررات و قوانین کار بوده، بسیار قابل توجه است.

رویخطخبر

صادراتچینبهامریکا۲۳درصدکاهشیافت

طرح: حسین  علیزادهبرای بازگشت خودروهای فرانسوی به ایران در تلاش هستیم

کارتونروز

طلادرجستوجوینرخجدید

 گروه معدن: 
گروه��ی از پژوهش��گران دانش��گاهی 
حس��گری برای شناس��ایی و اندازه گیری 
فلزات سنگین از منابع آب عرضه کردند. 
به گفته آنها این حس��گر ک��ه مبتنی بر 
تلفن های همراه اس��ت، می تواند به مدت 
15 دقیقه 3 نوع فلز س��نگین موجود در 
آب را در غلظت ه��ای پایین شناس��ایی 

کند.
فاطم��ه عارف��ی از پژوهش��گران ای��ن 
ط��رح در گفت وگ��و با ایس��نا، ب��ا بیان 
اینکه این طرح از س��وی س��میرا ساجد، 
دانش��جوی دوره دکترای دانشگاه تهران 
اجرایی ش��ده اس��ت، گفت: امروزه وجود 
آلودگی ه��ای فل��زات س��نگین در منابع 
آبی و محیط زیس��ت، س��لامت انسان را 
به ش��دت تهدید می کند؛ چرا که تجمع 
و عدم متابولیزه شدن این فلزات در بدن 
باع��ث ب��روز بیماری هایی مانند آس��یب 
سیس��تم عصبی، ناراحتی های گوارش��ی 
 و عصب��ی، دردهای عضلانی و س��رطان

 می شود.
وی با بیان اینکه آلودگی های ناش��ی از 

سم فلزات سنگین در آب های آشامیدنی 
س��الیانه باعث م��رگ 3.5 میلی��ون نفر 
در دنی��ا می ش��ود، خاط��ر نش��ان کرد: 
فعالیت ه��ای انس��انی، کودها و س��موم 
ش��یمیایی، پیش��رفت و توسعه صنعت و 
عوامل طبیعی مانند آتشفشان ها از منابع 
ورود فلزات س��نگین به محیط زیست به 

شمار می روند.
عارفی ادام��ه داد: روش ه��ای قدیمی 
فل��زات  یون ه��ای  شناس��ایی  ب��رای 
س��نگین در آب زمانب��ر ب��وده و نی��از 
آزمایش��گاهی حجی��م،  تجهی��زات  ب��ه 
گران قیم��ت، پیچی��ده و همچنین تعداد 
 زی��ادی نی��روی انس��انی آموزش دی��ده

 اس��ت. از این رو در ای��ن مطالعات ما به 

دنبال ارائه روش��ی دقیق، ارزان قیمت و 
سریع با اس��تفاده از تلفن همراه هستیم 
ت��ا هر کارب��ری بتواند با اس��تفاده از آن 
 قادر به تش��خیص فلزات سنگین در آب

 باشد.
این محق��ق با تاکید ب��ر اینکه در این 
مطالعات سیس��تمی را طراح��ی کردیم 
که ب��ا نصب ب��ر روی تلفن هم��راه و به 
هم��راه شناس��اگرها امکان شناس��ایی و 
اندازه گیری برخی از فلزات س��نگین در 
آب را برای کاربر فراه��م می کند، اضافه 
کرد: این سامانه می تواند فلزات سنگینی 
مانند »جیوه«، »سرب« و »آرسنیک« را 
از مناب��ع آبی چ��ون »آب معدنی«، »آب 
دریاچه ها«، »آب چاه های کش��اورزی« و 

»اس��تخرهای پرورش ماهی« شناس��ایی 
کن��د. عارفی اضاف��ه ش��دن پارامترهای 
اندازه گی��ری »کل��ر«، »می��زان Ph« و 
»اکس��یژن« را در فاز توسعه ای این طرح 
نام برد و یادآور ش��د: با اس��تفاده از این 
دس��تگاه می توانیم میزان فلزات سنگین 
موج��ود در آب را با دقت ب��الا در محل 
اندازه گی��ری کنی��م و دیگر نیاز نیس��ت 
نمونه آب به آزمایش��گاه ها منتقل شود تا 
با تجهیزات گران قیمت آزمایش��ات مورد 

نظر انجام شود.
را  س��امانه  ای��ن  شناس��اگرهای  وی 
محلول های��ی دانس��ت که با اس��تفاده از 
فناوری نانو تولید ش��ده اند و اظهار کرد: 
هر ک��دام از این محلول ها به شناس��ایی 
یک نوع از این فلزات س��نگین اختصاص 
دارد و می تواند در مدت 10تا 15 دقیقه 
از نمونه ه��ای آب در ح��دود 3میلی لیتر، 
و  شناس��ایی  را  نظ��ر  م��ورد  عناص��ر 

اندازه گیری کند.
عارف��ی، پای��ش دقیق س��لامت آب با 
هزینه ای معقول، قابل حمل و جابه جایی، 
تش��خیص س��ریع آلودگ��ی آب، امکان 

پردازش، تجزیه و تحلیل و ذخیره س��ازی 
نتای��ج با تلف��ن هم��راه را از مزایای این 
سیستم دانست و یادآور شد: این حسگر 
ش��امل یک بخش اپتومکانیکی سبک و 
قابل حمل است که به تلفن همراه متصل 
می شود و امکان تشخیص فلزات سنگین 
در مکان های دورافتاده را فراهم می کند، 
به گونه ای که محلول شناس��اگر )آپتامر( 
مخصوص ب��ه هر فلز به نانو ذرات متصل 
شده و در محیط نمکی اقدام به شناسایی 

عناصر می کنند.
ب��ه گفت��ه وی این حس��گر بر اس��اس 
اندازه گی��ری می��زان نس��بی رنگ ها کار 
می کن��د، ضم��ن آنک��ه ب��ا اس��تفاده از 
تلفن های همراه هوشمند، عکسبرداری و 
اطلاع��ات را پردازش و در نهایت نتایج را 

ارائه خواهد کرد. 
این محقق آب و فاضلاب، سیستم های 
و  محیط زیس��ت  نظارت��ی  و  حفاظت��ی 
سیس��تم های پایش کیفیت و محصولات 
نهادهایی چون وزارت بهداشت، سازمان 
استاندارد و آزمایش��گاه را از کاربردهای 

این حسگر نام برد.

قیم��ت ط��لا در معام��لات ب��ازار جهان��ی ک��ه 
سرمایه گذاران منتظر نشانه های روند سیاست پولی 

امریکا بودند، تغییر چندانی نداشته است.
ب��ه گزارش ایس��نا، هر اونس طلا ب��رای تحویل 
ف��وری در معاملات روز جاری بازار س��نگاپور ثابت 
بود و در 1460 دلار ایس��تاد. در بازار معاملات آتی 
امریکا، هر اونس طلا تغییری نداشت و 1464 دلار 

و 50سنت معامله شد.
  آم��ار اش��تغال قوی، احتم��ال تغیی��ر نکردن 
نرخ ه��ای به��ره از س��وی بانک مرک��زی امریکا را 
تقویت کرد. نرخ های بهره پایین تر، هزینه نگهداری 
طلا ک��ه س��وددهی ن��دارد را کاه��ش می دهد و 
جذابی��ت س��رمایه گذاری در این فلز ارزش��مند را 

تقویت می کند.
 در این بین لری کودلاو، مش��اور اقتصادی کاخ 
س��فید اظهار کرد: مهلت 15 دس��امبر برای وضع 
دور جدی��دی از تعرفه ه��ای امری��کا روی واردات 
156میلی��ارد دلار کالای چین��ی همچنان به قوت 
خود باقی مانده است. ایلیا اسپیواک، استراتژیست 
ارش��د ارزی در دیل��ی فارکس اظهار ک��رد: بازارها 

منتظر پیدا کردن فرصت هستند و به انتظار نتیجه 
نشس��ت بانک مرکزی امریکا و توافق لحظه آخری 
می��ان امریکا و چین نشس��ته اند. اگ��ر تعرفه های 
امریکا روی واردات کالاهای چین اجرایی شود، در 

این ص��ورت طلا قطعا روند صع��ودی پیدا خواهد 
کرد.قیمت طلا که در ش��رایط بی ثباتی اقتصادی و 
سیاسی به پناهگاه مطمئن سرمایه تبدیل می شود 
از ابتدای امس��ال تاکنون بیش از 13 درصد رش��د 

ک��رده که عمدتا تحت تاثیر جنگ تجاری امریکا و 
چین و تاثیر منفی آن بر رش��د اقتصاد جهانی بوده 
است. بر اساس گزارش رویترز، عاملی که رشد نرخ 
طلا را مح��دود کرد، آماری بود که رش��د واردات 

چین را نشان داد. 
همچنی��ن آمار اش��تغال امریکا در نوامبر رش��د 
قوی داش��ت که طلا در واکن��ش به آن یک درصد 
س��قوط کرد و بزرگتری��ن کاهش نرخ خود در یک 
ماه گذش��ته را تجربه کرد. با ای��ن همه موجودی 
طلای »اس پی دی آر گلد تراس��ت« که بزرگترین 
صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه طلا در جهان 
است، 0.26 درصد کاهش پیدا کرد و به پایین ترین 

سطح از 1۹ سپتامبر رسید.
در بازار س��ایر فلزات ارزشمند، هر اونس پالادیم 
برای تحویل ف��وری 0.1 درصد کاهش پیدا کرد و 
به 1876 دلار و 78 س��نت رس��ید. هر اونس نقره 
ب��رای تحویل فوری با 0.1 درص��د افزایش، در 16 
دلار و 57 س��نت ایس��تاد. هر اون��س پلاتین برای 
تحوی��ل فوری با 0.4 درص��د کاهش، به 8۹2 دلار 

و 30سنت رسید.

ص��ادرات چین به امریکا در ماه نوامبر 23 
درصد نس��بت به سال گذشته کاهش یافته و 

به 35.6 میلیارد دلار رسیده است. 
ب��ه گزارش تس��نیم به نقل از راش��اتودی، 
اطلاع��ات گمرک نش��ان می ده��د صادرات 
چی��ن ب��ه امری��کا در ماه نوامب��ر 23 درصد 
نس��بت به س��ال گذش��ته کاهش یافته و به 

35.6 میلیارد دلار رسیده است.
 تج��ارت بی��ن دو اب��ر ق��درت اقتص��ادی 
جه��ان علیرغم تلاش برای رس��یدن به یک 
قرارداد کاهش یافته اس��ت. واردات کالاهای 
امریکای��ی به چین 2.8 درص��د پایین آمده 
و به 11 میلیارد دلار رس��یده اس��ت. به این 
ترتیب، چین 24.6 میلیارد دلار مازاد تجاری 
ب��ا امریکا دارد. در این بین، صادرات چین به 
س��ایر کشورها از جمله فرانسه افزایش یافته 
است. با وجود ضعیف شدن تقاضای جهانی، 
ص��ادرات جهانی چی��ن با 1.1 درصد کاهش 
نس��بت به س��ال گذش��ته، 221.7 میلیارد 
دلار ثبت ش��ده است. ولی واردات این کشور 
0.3 درصد رش��د داش��ته و به 183 میلیارد 

دلار رس��یده اس��ت. ب��ه این ترتی��ب، چین 
 38.7 میلی��ارد دلار م��ازاد تجاری در جهان

 دارد. گفتن��ی اس��ت امری��کا و چی��ن هنوز 
مرحل��ه اول ق��رار داد تجاری را ک��ه در ماه 
اکتب��ر برای آرام ک��ردن جنگ تجاری اعلام 
ش��ده بود، امضا نکرده اند. این جنگ تجاری 
به اقتصاد های هردو کش��ور آسیب زده است.  
درگی��ری بی��ن بزرگتری��ن اقتصادهای دنیا 
بیش از یک سال است ادامه دارد و در نتیجه 
آن، ع��وارض تلافی جویانه و محدودیت هایی 
بر واردات هر دو کش��ور اعمال ش��ده اس��ت. 
انتظار می رود واش��نگتن پس از امضای یک 
ق��رارداد موقت با پکن، عوارض 15 دس��امبر 
را ب��ر 156 میلیارد دلار از واردات چینی لغو 
کند. این واردات ش��امل گوشی های همراه، 
لپ ت��اپ و اس��باب بازی می ش��وند. دونال��د 
ترامپ هفته گذش��ته گفت بهتر است تا پس 
از انتخاب��ات 2020 امریکا برای رس��یدن به 
یک قرارداد تجاری با پکن منتظر بمانند ولی 
چین امیدوار است این قرارداد تجاری هر چه 

زودتر بسته شود.

شناسایی 15 دقیقه ای فلزات سنگین در آب 
با تلاش پژوهشگران دانشگاهی محقق  شد
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